
REVISTA DE VIDRERES



WM Telèfons d ’interès

Centre d'Emergències de Catalunya................ 112
Informació ciutadana...................................... 012
Mossos d'Esquadra........................................ 088
Bombers.........................................................085
a ju n t a m e n t

^  J  Oficines municipals.......................... 972 85 00 25
Fax Oficines Municipals.................... 972 85 00 50
Vigilants................  972 85 00 00 / 670 06 77 40
Assistent Social................................ 972 85 01 70
Llar de Jubilats................................ 972 85 09 07
Jutjat de Pau.................................... 972 85 1 8 70
Biblioteca........................................ 972 85 1 2 85
Centre C ívic .................................... 972 85 00 67
Piscina Municipal............................ 972 85 00 27
Pavelló Municipal (oficines)..............972 85 14 45

^  o — Pavelló Municipal (públic)................ 972 85 1 2 1 4
e n s e n y a m e n t
Llar d'Infants.....................................972 85 09 17
Col·legi Sant Iscle............................ 972 85 01 03
Preescolar Sant Iscle........................ 972 85 08 36
Col·legi Salvador Espriu.................. 972 85 08 08

o IES....................................................972 85 07 1
san itat
Centre d'Assistència Primària (CAP). . 972 8 5 01 56 
Farmàcia Moré................................ 972 85 05 75

<5 ^  Oficines........................................... 972 84 21 61
Fax Oficines.....................................972 84 08 04
Recaptació.......................................972 84 01 78
Protectora animals (Tossa de Mar) . . . 972 34 20 30
TRANSPORTS
Autocars R . Mas S L .......................... 972 85 04 25
TEISA...............................................972 26 01 96
SARFA.............................................972 8 5 01 57

^  Taxi Rafael Vico . . . 972 85 11 39 / 609 31 69 32
“  ALTRES
ZE Rectoria........................................... 972 85 00 61
§ Enher (avaries)................................. 900 77 00 77
^  Comissaria Sta . Coloma de Farners . . 972 84 27 57

Fax Comissaria Sta . Coloma............972 84 22 01
o Bombers Maçanet de la Se lva ...........972 8 5 88 28

Veterinari (consultes privades)972 85 01 14 / 972 85 
|  87 85
°  Correus i Telègrafs............................. 972 85 11 33
® (Horari: de dilluns a divendres de 8:30 a 14:30 i
® dissabtes de 9:30 a 13)

n Horaris de serveis

® °  OFICINES MUNICIPALS _ Estiu: de dilluns a divendres,
S  - 8 "  de 8 del matí a 3 de la tarda . Hivern: de dilluns a
2 ® > -  divendres, de 8 del matí a 2/4 de 7 de la tarda .

^  "S |  BIBLIOTECA MUNICIPAL _ De dijous a dissabte, de 10
o 8 del matí a 1 de la tarda . De dimarts a divendres, de
2 o  °  3/4 de 4 a 8 de la tarda .
^ 1 b ALCALDIA (ÀNGEL TEIXIDOR) _ Dimecres, de 7 a 8
0 ^ 5 < =  ^  del vespre. Divendres, de 6 a 8 de la tarda i hores
< ) °  ® j^  o  ̂ - q  convingudes.
O  « J3 |  HISENDA (JOSEP FONT I CABALLÉ) _ Dimecres d'1 a

2 de la tarda i hores convingudes .

o f j !  CULTURA I FESTES (PERE COMALADA I CARDONA) _
Dimarts de 10 a 11 del matí i hores convingudes

8 8 ENSENYAMENT (FRANCESC FALGUERAS I
BAQUERO) _ Dilluns de 2/4 de 9 a 2/4 de 10 del 
vespre i hores convingudes

GOVERNACIÓ (AGNÈS BANÚS I FORMIGA) _ 
Dimarts de 5 a 6 de la tarda i hores convingudes

URBANISME (CARLES MALLART I FIGUERES I JORDI

DARANAS I PLA) _ Dimecres d'11 del matí a 1 de la 
tarda i hores convingudes
RECURSOS HUMANS, OBRES I SERVEIS (JORDI 
DARANAS I PLA) _ Dimecres d'1 a 2 de la tarda i 
hores convingudes
COMERÇ, CONSUM I TURISME (CARLES MALLART I 
FIGUERAS) _ Dimecres d'11 del matí a 1 de la tarda i 
hores convingudes
SANITAT, SERVEIS SOCIALS I MEDI AMBIENT (ÀNGEL 
TEIXIDOR I JOHER) _ Dimecres de 10 a 11 del matí i 
hores convingudes

ESPORTS (JOAN JULIÀ I SOLÉ) _ Dilluns de 5 a 6 de 
la tarda i hores convingudes

SERVEIS TÈCNICS (LLUÍS LLORET I QUER, ARQUITECTE 
TÈCNIC, I JORDI LLINÀS I JOANA, ARQUITECTE 
TÈCNIC, INSPECTOR D'OBRES) _ Dimarts, dimecres i 
dijous, de 2 a 3 de la tarda i hores convingudes 
SERVEIS SOCIALS (ANNA MA . EXTREMERA VENZAL, 
ASSISTENTA SOCIAL) _ Dijous, de 9 del matí a 2 de 
la tarda
JUTJAT DE PAU _ Dilluns, dimecres i divendres, de 9 
del matí a 2 de la tarda
RECOLLIDA DE TRASTOS VELLS _ Segon i últim 
dimecres de cada mes

Farmàcies de 
guàrdia de l ’ABS 
de Sils-Vidreres- 
Maçanet-Riudarenes

AGOST 2004
Diumenge 1 Sils
Divendres 6, Dissabte 7, Diumenge 8 Vidreres 
Divendres 13, Dissabte 14, Diumenge 15 . . Maçanet
Divendres 20, Dissabte 21, Diumenge 2 2 .......... Sils
Divendres 27, Dissabte 28, Diumenge 29 . . Vidreres

SETEMBRE 2004
Divendres 3, Dissabte 4, Diumenge 5 . . . Riudarenes
Divendres 10, Dissabte 11, Diumenge 12.......... Sils
Divendres 17, Dissabte 18, Diumenge 19. . Vidreres 
Divendres 24, Dissabte 25, Diumenge 26 Maçanet

OCTUBRE 2004
Divendres 1, Dissabte 2, Diumenge 3 Sils
Divendres 8, Dissabte 9, Diumenge 10 Vidreres 
Dimarts 12 Vidreres
Divendres 15, Dissabte 16, Diumenge 17 Riudarenes 
Divendres 22, Dissabte 23, Diumenge 24 Sils 
Divendres 29, Dissabte 30, Diumenge 31 Vidreres

La resta de dies feiners, les farmàcies de guàrdia són 
les següents: dilluns-Maçanet, dimarts-Sils, dimecres- 
Vidreres, dijous-Riudarenes .
Les guàrdies són localitzades .
MAÇANET DE LA SELVA, FARMÀCIA RIERA:
Plaça Major, 15 - 972 85 80 71 
RIUDARENES, FARMÀCIA MASÓ:
Ctra Santa Coloma, 34 -972 85 61 37 
SILS, FARMÀCIA ALTIMIR:
Ctra . Santa Coloma, 4 - 972 85 3 0 38 
VIDRERES, FARMÀCIA MORÉ:
Catalunya, 46 - 972 85 05 75
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3 -  Editorial

4 - Parlem de...
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] c o l. la b o ra c ió  d e

En alguna publicitat del Fòrum de les Cultures que s'està duent 
a terme a Barcelona s'assegura que amb aquest esdeveniment 
es pretén canviar el món A la meitat del recorregut de l'acte 
sembla ser que aquest lema està resultant una mica pretensiós: 
les valoracions són diverses però no gaire afalagadores I és 
que és molt difícil valorar una cosa que, de fet, en són moltes . 
De fòrums n'hi ha més d'un: hi ha el de les exposicions (des 
del magnífic muntatge "Habitar la terra" fins als decebedors 
Guerrers); hi ha el de la neteja i reordenació de la desembo
cadura del Besós; hi ha el de l'eixamplament urbanístic (les 
instal·lacions són impressionants per la magnitud, i el visitant es 
pregunta què se'n farà després de tot plegat- i pot aventurar-ne 
una resposta a la vista del nou port) i el dels especuladors; hi ha 
el fòrum de les bones intencions (els diàlegs, debats intercultu- 
rals, parlaments de les religions...); el fòrum dels crítics amb el 
Fòrum (que han aconseguit un cert ressò posant en evidència les 
contradiccions entre l'esperit de l'acte i la realitat en els àmbits 
mediambientals, urbanístics, de finançament, de respecte a la 
diversitat.); el fòrum dels espónsors, que en treuen rendiment 
publicitari; el fòrum fantasma (el dels milions d'humans que ni 
s'han assabentat que a Barcelona es pretenia moure el món); el 
fòrum dels visitants (alguns queden desenganyats quan veuen 
que no és ben bé Port Aventura.); el fòrum dels artistes que 
han estat convidats a participar-hi i dels que no, etc 
A l'entrada de Vidreres hi tenim un cartell que ens proclama 
municipi associat als actes del Fòrum . Estaria bé saber què 
ha representat això per al poble Els companys de la Fira de 
Tractoristes, per exemple, ens podrien explicar com els ha anat 
enguany la seva relació concreta amb aquest esdeveniment, si 
ha representat alguna cosa més que una simple etiqueta En un 
altre àmbit, també seria interessant que, amb números a la mà, 
algú ens expliqués si és cert que la reforma urbanística de les 
instal·lacions del Fòrum ha exercit sobre el proper barri de la 
Mina una pressió que està representant la dispersió dels seus 
habitants cap a la perifèria comarcal 
Però deixant de banda les polèmiques inevitables, sí que sembla 
clar que els tres eixos d'aquest fòrum (desenvolupament sosteni
ble, diversitat cultural i condicions per la pau) són essencials per 
fer una societat millor I la recerca d'aquesta societat millor ha 
de començar per l'organització social més pròxima al ciutadà, 
que és la municipal . És a Vidreres mateix on hem de dur a terme 
el fòrum de veritat dia a dia i amb iniciatives properes: fent una 
gestió mediambiental rigorosa i amb visió de futur; aplicant amb 
convenciment les polítiques de diàleg a nivell local tot fomentant, 
per part de les instàncies polítiques i socials, vies participatives 
a la recerca del bé comú; prenent la qüestió intercultural com 
un eix indispensable per crear un teixit social que no deixi lloc 
a la guetització o a la marginació; atenent les situacions de risc 
que poden conduir a enfrontaments entre sectors diversos; enge
gant, en definitiva, qualsevol actuació que faci que tot vidrerenc 
i vidrerenca se senti a gust vivint en aquest poble .
El Fòrum de Barcelona s'acabarà el pròxim 26 de setembre A 
Vidreres hauríem de tenir un fòrum propi amb les portes perma
nentment obertes
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Un mosaic romà a 
Vidreres

Al número 16 del carrer Nou de Vidreres hi ha les restes d'un 
mosaic que, després d'un estudi acurat, s'ha pogut demostrar que és 
d'època romana. Els fragments del mosaic es troben integrats dins d'un 
vell paviment de la sala principal de la casa, al primer pis, en una raco
nada de la cambra i prop de la finestra.

j o a n  LLíNÀ S  i p o l

A rqueòleg

Està composat per sis fragments 
de mides diverses (figura 1), 
disposats sense cap ordre, tot 
i que pertanyen indubtablement 
a un mateix mosaic, i n'hi ha 
dos que fins i tot casen La seva 
documentació gràfica (fotogra
fia i dibuix) ens n'ha permès 
una restitució fidedigna, que 
reproduïm a la figura 4, tot 
i que molt probablement el 
mosaic original era més gran 
del que hem pogut restituir a 
partir dels fragments conser
vats
Com la major part de mosaics 
romans, està fet amb la tècnica 
de l'opus tesellatum, és a dir, a 
base de petites pedretes qua
drades (tesel·les) que, clavades 
en una base de morter de calç, 
permetien realitzar tot tipus de 
dibuixos i motius decoratius . 
En aquest cas, es tracta d'un 
mosaic policrom, ja que es 
van utilitzar tesel·les blanques, 
negres, vermelles i grogues 
El fons del mosaic és blanc El 
motiu decoratiu principal, que 
omple tot l'espai del mosaic, 
són una mena de mitges llunes, 
anomenades peltades (pectus 
en llatí), que representen 
esquemàticament fulles amb les

Fig. 1. Vista general del mosaic.

puntes girades (figura 3) En el 
nostre mosaic, aquestes pelta- 
des són de color negre, però 
amb l'interior blanc i el cor ver
mell, i es disposen enfrontades 
en grups de dos i alternades 
verticalment i horitzontalment, 
de manera que es toquen amb 
les puntes i formen, alhora, uns 
bonics motius cruciformes de 
quatre peltades cadascun 
Enmig d'aquest camp de pel- 
tades hi trobem almenys dos 
motius quadrangulars formats 
per un quadrat central amb una 
roseta de vuit pètals vermells de 
puntes negres en el seu interior, 
emmarcat per una corona 
d'ogives vermelles i grogues, 
cadascuna de les quals està 
al seu torn ubicada dins d'un

quadradet de contorns negres 
(figura 2) És molt probable 
que el mosaic fos més gran i 
tingués més motius quadrangu
lars d'aquest tipus, però el que 
en conservem només en permet 
assegurar-ne l'existència de 
dos, disposats seguint un eix 
rectilini i separats entre si per 
la distància que marca l'espai 
de quatre peltades (o dos grups 
de dues)
Aquest tipus de decoració és 
típicament romana, i en trobem 
exemples arreu de la geografia 
de l'antic Imperi Mosaics amb 
peltades n'hi ha a Djebel Oust 
i Susa (Tunísia), Conimbriga 
(Portugal) i Grado (Itàlia), entre 
d'altres i, als Països Catalans, 
al Puig de Cebolla (Sagunt),



oi
“ O
E

_ 0

o
Q_

Fig. 2. Detall d'un dels motius quadrangulars.

Tarragona, Barcelona i les 
vil·les romanes de Torre Llau- 
der (Mataró), Pla de l'Horta 
(Sarrià de Ter) i els Ametllers 
(Tossa de Mar) . Pel que fa a les 
corones d'ogives, el paral·lel 
més proper el trobem a la vil·la 
romana de Montfullà (Bescanó), 
mentre que coneixem quadrats 
amb rosetes de vuit pètals molt 
semblants al nostre en mosaics 
tan allunyats entre si com el 
de Conimbriga (Portugal), que 
també té peltades tot i que en 
una disposició diferent, i Caer- 
went (País de Gal·les) .
La cronologia de tots aquests 
mosaics que acabem d'esmen
tar s'estén dels segles II a VI dC, 
tot i que la peltada és un motiu 
que es fa més freqüent en una 
data tardana, a partir del segle 
IV Proposar una datació dels 
volts del segle IV per al mosaic 
de Vidreres és versemblant, 
donat que és en aquest moment 
també quan es generalitzen els 
mosaics policroms

Va ser Vidreres una 
vil·la romana?

Aquest tipus de mosaics solien 
pavimentar les estances prin
cipals (dormitoris, corredors, 
termes ) de les cases romanes 
En tenim exemples ben pro
pers a les vil·les dels Ametllers 
(Tossa), Montfullà (Bescanó), 
Pla de l'Horta (Sarrià), Bell-lloc 
del Pla (Girona) i, naturalment, 
a la ciutat romana d'Empúries 
La causa principal de la conser
vació de molts mosaics romans 
fins als nostres dies és que no 
es podien reaprofitar un cop 
reformada o abandonada la 
casa, per la qual cosa normal
ment es deixaven allà on eren si 
la casa quedava deshabitada o 
es tapaven i se'ls superposava 
un altre paviment si la casa 
continuava funcionant 
El principal interrogant que 
plana sobre la presència 
d'aquest mosaic en una casa del 
nucli antic de Vidreres fa refe

rència a la seva procedència 
Tot i que és evident que podria 
haver estat portat d'un altre lloc, 
això seria molt estrany, tenint en 
compte que ens trobem davant 
de sis fragments força petits i la 
majoria inconnexos, i que una 
acció d'aquest tipus és difícil 
d'imaginar que es dugués a 
terme en una simple casa de 
poble del segle XVIII .
La hipòtesi més lògica és que 
aquest mosaic fou trobat en el 
mateix indret on hi ha la casa o 
a les rodalies immediates, segu
rament a causa de les pròpies 
obres de construcció de l'edifici 
Per les seves característiques, la 
troballa hauria cridat l'atenció 
dels propietaris, que n'haurien 
recuperat els fragments més 
notables i els haurien fet col- 
locar a la sala principal de la 
seva nova casa a tall decoratiu 
Si aquesta hipòtesi fos certa, 
voldria dir que a l'indret on avui 
s'alça el nucli antic de Vidreres 
hi hagué entre fa quinze i vint
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segles una vil·la romana . No 
seria estrany Per tot el país, 
un cop integrat de ple al món 
romà i especialment a partir 
de l'època d'August (a cavall 
dels segles I aC i I dC), prolife
raren un nombre molt gran de 
vil·les romanes, que constituïen 
la base del poblament rural 
Una vil·la era una explotació 
agrícola i ramadera centrada 
per un gran edifici, on hi vivien 
el propietari i la seva família i 
el personal lligat a l'explotació 
(jornalers, treballadors especi
alitzats, servidors, esclaus. . .), 
també amb les seves famílies 
També s'hi aixecaven diverses 
dependències de treball (corts, 
premses, dipòsits, pallisses ) 
i, al voltant de l'edifici, s'este
nien els camps i els boscos que 
explotava, moltes vegades de 
gran extensió
Moltes d'aquestes vil·les no van 
poder superar la decadència 
i la caiguda del món romà 
(segles V-VI), però en altres 
casos van continuar funcio
nant i es troben en l'origen de

Fig. 3. Detall d'una peltada.

molts pobles actuals D'alguns 
ho sabem pel mateix nom del 
poble: Vilobí (villa Albini, la 
vil·la d'Albinus) o Cassà (villa 
Caciani, la vil·la de Cacianus) 
en serien dos exemples ben 
propers En altres casos han 
estat les troballes arqueològi
ques les que ho han demostrat, 
com a Maçanet o a Tossa . 
Només endegant excavacions 
arqueològiques en aquella 
zona del poble podrem aclarir

o descartar l'engrescadora 
teoria que el nucli urbà de 
Vidreres té el seu origen directe 
en una vil·la romana . De 
moment caldrà estar amatents 
a les rases o rebaixos que es 
puguin realitzar als voltants 
d'aquell sector del carrer Nou . 
Hem de pensar que si l'exis
tència d'aquesta vil·la romana 
acabés confirmant-se, el poble 
de Vidreres guanyaria -així, de 
cop- mil anys més d'història

Fig. 4. Restitució hipotètica del mosaic.



El Rec Clar
Índex dels números 16 a 25

O
a _

En El Rec Clar número 17, de l'abril de 2002, hi trobareu l'ín
dex dels primers quinze números

Tí t o l Au to r-a Sec c ió N Da ta

Les persones
Xavier Iglesias i García Montserrat Vila Ametller Parlem amb... 16 Gener 2002
Montse Llobet i Mas Montse Vila i Montse Ciurana Parlem amb. 17 Abril 2002
Llorenç Mas I Masferrer Montserrat Vila i Ametller Parlem amb. 18 Juliol 2002
Isabel Boada I Esteba Anna Viader Parlem amb. 19 Octubre 2002
Anna Babot I Sala Anna Viader Parlem amb. 20 Gener 2003
Joaquim Font I Viola Anna Viader Parlem amb. 21 Maig 2003
Dolors Cardona Turbany Anna Viader Parlem amb. 22 Juliol 2003
Jordi Mas Virgili Anna Viader Parlem amb. 23 Octubre 2003
Trinòlegs Montse Vila I Montse Ciurana Parlem amb. 24 Gener 2004
Breu biografia de Rafel Farriol A.S. Bella Dansa Actualitat 25 Abril 2004

La història
Constitució d'una orquestra a Vidreres el 1860 Josep Formiga i Bosch Parlem de. 16 Gener 2002
Jaume Ferrer de Blanes, un vidrerenc al servei dels Reis Catòlics Rafel Badia Mas Cultura 16 Gener 2002
Agrupació coral l'Harmonia Juvenil Montserrat Vila Ametller Parlem de. 17 Abril 2002
On són? (La font del pla) Consell de Redacció Parlem de. 17 Abril 2002
Pinzellada dels anys quaranta Anna Maria Rigau Bústia 17 Abril 2002
Alumnes de l'escola de noies dels anys 1942 i 1950 (fotos) Temps era temps 17 Abril 2002
Comunió Solemne 1942 (foto) Temps era temps 18 Juliol 2002
Pi de la Lliura: del treball de camp al laboratori Enriqueta Pons; Alba Solés Parlem de. 19 Octubre 2002
Programa Festa Major 1935 Temps era temps 19 Octubre 2002
Carnet de ball F. Major 1933 Temps era temps 19 Octubre 2002
Calendari temporada de futbol 1963-64 Temps era temps 19 Octubre 2002
La torre d'en Llobet Josep Formiga i Bosch Parlem de. 20 Gener 2003
Reglament del Comité Republicano socialista Vidrerense Temps era temps 20 Gener 2003
Crònica sobre el carnaval de Vidreres a El Distrito Farnense Joaquim Daban Massana Parlem de. 21 Maig 2003
25 anys de la Bella Dansa Agrup. Sardanista Bella Dansa Parlem de. 21 Maig 2003
Construcció de la carretera de Santa Coloma de Farners 
a Lloret de Mar (1851-1916)

Josep Formiga i Bosch Parlem de. 22 Juliol 2003

Cicle de conferències 1979 (cartell) Temps era temps 22 Juliol 2003
El Pi de la Lliura 2003. Una campanya d'excavació en extensió Enriqueta Pons i Alba Solés Parlem de. 23 Octubre 2003
L'escola de la presó. Escola unitària de nois Ramon Garriga Temps era temps 23 Octubre 2003
La carrera de Magisteri cursada per les noies de Vidreres Dolors Estartús Guitart Parlem de. 24 Gener 2004
Diploma escolar. Carnaval 1928 Temps era temps 24 Gener 2004
Les modistes de Vidreres Dolors Estartús Guitart Parlem de. 25 Abril 2004
Mestres de Vidreres Joan Giralt Bústia 25 Abril 2004
Alumnes de l'escola unitària de l'any 1924 Dolors Estartús Guitart Temps era temps 25 Abril 2004

El poble
Les fonts de Vidreres (II) Raül García Hermoso Parlem de. 16 Gener 2002
Rutes turístiques de Vidreres Josep i Joaquim Font Caballé Parlem de. 16 Gener 2002
La font de can Dalmau Josep Font i Caballé Bústia 17 Abril 2002

L'entorn
La fauna del Rec Clar C. Ruset, A. Viader i J. Viader Medi Ambient 16 Gener 2002
El nou IES I el medi ambient Comitè ambiental IES Medi Ambient 25 Abril 2004
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El menjar
Els espinacs i els bíceps d'en Popeye Rosa Cullell Fem una queixalada 16 Gener 2002
Cuina de les embarassades Clara Perxachs Fem una queixalada 18 Juliol 2002
Temporada de bolets Carles Altés Fem una queixalada 19 Octubre 2002
Les castanyes Carles Altés Fem una queixalada 20 Gener 2003
Carxofa-Escarxofa-Cynara scolimus Rosa Cullell Fem una queixalada 21 Maig 2003
L'estiu i la fruita Carles Altés Codina Fem una queixalada 22 Juliol 2003
Els cargols Carles Altés Codina Fem una queixalada 23 Octubre 2003
Cuina colombiana Florenny Cardona Fem una queixalada 24 Gener 2004
La cuina xilena Elena Bravo i Carolina Oyarce Fem una queixalada 25 Abril 2004

Els viatges
Viatge a Nova Zelanda Josep Bermúdez i Cristina Pujol El viatge 16 Gener 2002
Senegal i Gàmbia, el plaer de viure sense pressa Montse Ciurana i Mallorquí El viatge 17 Abril 2002
Grècia: molt més que pedres i columnes Anna Viader i Carme Ruset El viatge 18 Juliol 2002
El sud-est d'Europa amb tren Gerard Bas i Jordi Presas El viatge 19 Octubre 2002
El Canadà: llacs i boscos Carles Puig Panosa El viatge 20 Gener 2003
Escòcia, un país amb identitat Carles Puig i M. Fe Nualart El viatge 21 Maig 2003
Museu Pau Casals I Santuari de Montserrat Pep Collelldemont La sortida 21 Maig 2003
Viatge a Escandinàvia Llar de Jubilats Gent Gran 22 Juliol 2003
Marroc. Un món de sensacions Estef Watson i Manu Orgambídez El viatge 22 Juliol 2003
Un curs a Arizona Judit Falgueras Rovira El viatge 23 Octubre 2003
Escapada a Flandes Montse Surinyac Noguer El viatge 24 Gener 2004
Illa de Tet Pep Collelldemont La sortida 24 Gener 2004
Viatge a Escandinàvia amb autocaravana Jordi Presas El viatge 25 Abril 2004
La Salut, el Far i Rupit Pep Collelldemont La sortida 25 Abril 2004

La salut
El tabac Àngel Teixidor Curar-se en salut 17 Abril 2002
Deixar de fumar és possible Àngel Teixidor Curar-se en salut 19 Octubre 2002
La grip Àngel Teixidor Curar-se en salut 20 Gener 2003
L'obesitat Àngel Teixidor Curar-se en salut 21 Maig 2003
L'osteoporosi Àngel Teixidor Curar-se en salut 22 Juliol 2003
La fibromiàlgia Àngel Teixidor Curar-se en salut 23 Octubre 2003
La menopausa Àngel Teixidor Curar-se en salut 24 Gener 2004
Alcohol i salut Àngel Teixidor Curar-se en salut 25 Abril 2004

El temps
Un estiu atípic Jordi Presas Plou i fa sol 19 Octubre 2002
Resum meteorològic de l'any 2002 Xavier Vinyes i Jordi Presas Plou I fa sol 20 Gener 2003
Resum meteorològic de l'hivern de 2003 Xavier Vinyes i Jordi Presas Plou i fa sol 21 Maig 2003
Resum meteorològic de la primavera de 2003 Jordi Presas Plou i fa sol 22 Juliol 2003
Resum meteorològic de l'estiu de 2003 Xavier Vinyes i Jordi Presas Plou i fa sol 23 Octubre 2003
Resum meteorològic de la tardor de 2003 Xavier Vinyes i Jordi Presas Plou i fa sol 24 Gener 2004
L'hivern del 2004 Xavier Vinyes i Jordi Presas Plou i fa sol 25 Abril 2004

Els animals de companyia
Trieu bé el vostre cadell Isabel Boada Mascotes 19 Octubre 2002
Principals malalties dels gossos (1a part) Isabel Boada Mascotes 20 Gener 2003
Principals malalties dels gossos (2a part) Isabel Boada Mascotes 21 Maig 2003
Nadons I gossos Isabel Boada Mascotes 22 Juliol 2003
Inapetència: sis solucions Isabel Boada Mascotes 23 Octubre 2003
Un gatet feliç a casa Isabel Boada Mascotes 24 Gener 2004
Caiguda del pèl Isabel Boada Mascotes 25 Abril 2004

i una mica més
Com fer un curtmetratge? Imagina cuando llegue el invierno David Gutiérrez Actualitat 17 Abril 2002
Actualitat de Verdaguer Joan Carreras i Pèra Homenatge 18 Juliol 2002
Eleccions municipals Especial (20 pàg.) 21 Maig 2003



Lídia
Fernandez
Batllosera

La Lídia, aquest proper mes d'agost, 
farà vint-i-set anys. Exactament no sap on els 
celebrarà, però us podem garantir que ho farà 
a dalt d'un camió, després de conèixer la seva 
història.

M o N T SE  ViLA i M o N T SE  

c iU R A N A

Treballa de camionera des de 
fa uns quatre anys "ens vam 
treure el carnet l'any 2000 i des 
de llavors fins ara!". Ens explica 
que per obtenir el carnet C més 
E, "el primer és per a camió de 
màxim tonatge i el segon per 
al remolc, vaig fer fins a set 
exàmens"
La Lídia i el seu marit són una 
parella que treballa en el trans
port internacional i viatgen per 
tot Europa, des d'Espanya fins 
a Escòcia . Actualment "fem la 
ruta que en diem tècnica, o bé 
ruta curta, des de Figueres, on 
hi ha una de les seus de l'em
presa basca de transports per a 
la qual treballem, fins a París". 
La Lídia ens explica com és 
un dia de la seva feina . "Per 
exemple, demà marxem a les 
vuit del matí de Vidreres, amb 
la tractora del camió i ens diri
gim a Figueres per enganxar el 
remolc, i després ens el carre
guen amb la mercaderia cap 
a París".
Actualment, la Lídia i el seu 
marit treballen "amb lona". 
Com? Què vols dir?- ens ha

deixat parades Porteu lona 
amunt i avall? . "No, dones, 
no!, vull dir que portem un 
camió amb el remolc de lona 
en lloc de ser un frigorífic!" Ens 
comenta que és molt diferent 
conduir un camió de lona que 
un de frigorífic perquè "amb el 
frigorífic estàs portant mercade
ries que es fan malbé molt aviat, 
com per exemple, la fruita. Això 
vol dir que ha d'arribar, amb el 
menys temps possible, al lloc de 
destí, perquè si no la fruita es 
torna dolenta i s'ha de llençar. 
En el cas de la lona, pots viatjar 
molt més tranquil, ja que portes 
paqueteria, plàstic, ferro... i 
per tant no vas tan controlada 
pel disc". Fes-nos quatre cèn
tims de com funciona això del 
disc, perquè últimament se'n 
sent molt a parlar 
La Lídia hi posa paciència 
perquè veu que nosaltres des
coneixem la realitat del dia a 
dia de la seva feina "El disc 
és una rodona de paper que 
es posa al tacògraf i que recull 
les incidències del camió durant 
24 hores. Aquest disc registra 
tots els moviments pel que es 
refereix a la velocitat, les revo
lucions del motor, les parades,



el nom de qui condueix, la 
matrícula del camió, l'hora i 
data de sortida..." i continua, 
entusiasmada: "aquest disc és 
personal per a cada xofer, i 
va així: jo condueixo durant 
quatre hores seguides, ens 
aturem un momentet, canviem 
el disc i agafa el volant el meu 
marit, que també condueix 
quatre hores seguides. Després 
d'aquestes vuit hores, estem 
obligats per llei a parar-nos 
durant una hora... penseu que 
tot això queda anotat al disc i 
per tant no es poden fer boge
ries!".
Ens diu que la velocitat màxima 
permesa en les autopistes de 
França per a vehicles de gran

tonatge com el que ells porten, 
és de 90 km/h . i "no ens podem 
passar ni un pèl, perquè tot està 
escrit en el disc i si ens para la 
policia ens pot caure una bona 
multa. Alhora, ens hi juguem 
la nostra pròpia seguretat!" I 
continua el relat: "Quan ja hem 
descansat l'hora que toca, ens 
tornem a posar en marxa. Jo  
condueixo quatre hores i en 
Jose en condueix quatre més. 
Ens tornem a parar una hora" 
Després, nosaltres pensant 
vuit l'una i vuit l'altre xofer, i 
en descansen dues entremig, la 
resta per dormir de debò! "No 
noies, no! Després fem dues 
hores que condueixo jo i dues 
més que condueix el meu marit.

I després sí que ens parem 
durant vuit hores!" Si us hi 
fixeu, la Lídia calcula que el dia 
té trenta hores, impressionant! 
"Aquesta regla es compleix 
amb dos xofers, sempre així; en 
el cas d'un sol això canvia...". 
Davant la nostra sorpresa i pel 
sacrifici que representa la seva 
feina ens tranquil·litza dient- 
nos: "Durant aquesta època de 
l'any conduïm normalment de 
nits perquè de dies, com sabeu, 
el trànsit és un infern i la calor 
més. Trobem caravanes, que 
van a vuitanta quilòmetres per 
hora com a màxim, i a França 
està prohibit que camions com 
els que nosaltres portem les 
avancin a l'autopista, alhora, 
que tampoc podem circular els 
diumenges... " El camió que 
porta la Lídia pesa 16 tones 
buit i pot pesar, carregat, fins a 
44 tones; de llarg mesura, com 
a màxim 16 metres 
Li demanem a la Lídia com 
s'organitza per fer els àpats, 
i ens contesta que "jo sempre 
porto una nevera i un fogonet 
al camió; i així preparem el 
menjar nosaltres mateixos. Un 
dia fem macarrons, un altre fem 
carn, etc. D'aquesta manera, 
tot i que ens paguen dietes, 
podem estalviar una mica més 
de diners perquè a França, per 
exemple, el menjar és molt car. 
Ens emportem el menjar des 
d'aquí, però pel camí compro 
el pa o altres coses, però mai 
no podem entrar amb el camió 
a cap poble, perquè ens hi que
daríem encallats pels carrers i 
no podríem maniobrar; rares 
vegades compro en botigues 
tradicionals, sinó que si ens 
falta alguna cosa ho comprem 
a les àrees de servei de l'auto
pista, quan parem per descan
sar o per canviar el disc"
La temporada que la Lídia ha
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estat més temps fora de casa 
era quan feia recorreguts inter
nacionals per tot Europa, "vaig 
estar treballant a l'estranger, 
amb el camió, fent ruta durant 
disset dies seguits, l'època que 
vaig portar un camió frigorí
fic!".
Ens explica també que "he estat 
a molts països, comptant que no 
viatjo per plaer, sinó que treba
llo i que molt sovint només veig 
polígons industrials i les zones 
al voltant de l'autopista!" Encu
riosides, li preguntem quin és 
el país que més li ha agradat i 
sense dubtes exclama: "Àustria, 
té unes muntanyes tan verdes!" 
Li demanem a la Lídia com 
porta el tema de la comunica
ció amb tot aquest ventall d'idi
omes, i ens diu que "els gestos 
són un idioma internacional" -i 
esclata en una gran riallada - 
"a vegades, per l'emissora 
del camió parlem amb altres 
xofers, però això de parlar és 
un dir... "
Malgrat tot, la Lídia ens comenta 
que el món del camió és extre
madament masclista, i que 
s'ha trobat amb tot pel fet de 
ser una dona "tot i que anar 
amb el meu marit m'ha estalviat 
situacions desagradables... "
Sorprenentment, la Lídia ens 
explica que "és molt difícil 
que una empresa contracti una 
dona com a xofer, ja que consi
deren que és una feina més per 
a homes i, per tant, a l'hora de 
fer recorreguts internacionals, 
mai no agafen una dona per 
treballar. És diferent quan les 
dones són autònomes i tenen el 
seu propi vehicle. Després ja no 
tenen res a dir!"
Lligat amb tot això, no podem 
estar-nos de preguntar-li què 
tal és això de treballar amb la 
parella i ens diu que "jo no 
tinc cap problema, tot i que és

complicat. Nosaltres ens ente
nem bé i ens coneixem a la per
fecció. Alhora, heu de pensar 
que estem junts les 24 hores 
del dia i que moltes vegades 
no tenim res a dir-nos perquè 
tot ens passa junts. El que fem 
nosaltres és intentar parar de 
treballar cada dos anys perquè 
creiem que la intimitat personal 
i l'espai propi és molt necessari, 
i anant amb el camió, l'espai 
físic es redueix a la cabina!".
La Lídia està encantada d'anar- 
nos explicant com funciona la 
seva feina i com ho porta tot 
plegat a nivell personal Es 
nota que el que fa li agrada i 
continua explicant que "depèn 
de la procedència del xofers hi

ha una etiqueta de com condu
eixen: els espanyols tenim fama 
de bojos, els portuguesos de no 
respectar els discs del tacògraf, 
els alemanys de lents i de molt 
cautelosos, els holandesos de 
bons camioners, lligat al fet que 
són uns veritables fanàtics dels 
camions, i els italians van amb 
camions de la marca IVECO...". 
Impressionant, n'hi ha per a 
tothom!; i continua dient: "si 
veus un camió ben net, amb 
accessoris platejats, llumetes de 
colors, fars de l'últim model... 
és holandès, segur!, en canvi, 
els italians i els portuguesos...". 
Malgrat tot, la seva feina no està 
exempta de complicacions Són 
moltes les dolences que afecten
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a un xofer "Per exemple, a mi 
em fan molt de mal les cames, 
i a en Jose se li carreguen les 
cervicals. Estem tanta estona 
asseguts!", es lamenta la Lídia 
Cal dir també que l'empresa per 
a la qual treballen la Lídia i en 
Jose té molt en compte la segu
retat dels seus treballadors 
"penseu que ens hi juguem la 
vida. És responsabilitat nostra 
i de l'empresa que el camió 
estigui sempre en bones condi
cions. Si se'ns rebenta una roda 
la canviem nosaltres mateixos, 
però si són avaries de tipus 
tècnic, tenim assistència les 24 
hores del dia. També per als 
accidents i les malalties a l'es
tranger estem ben recolzats... a 
la mínima ens paguen l'estada 
en un hospital o un bitllet d'avió

per tornar cap a casa... A més 
a més, al camió li fan moltes 
revisions. Penseu que nosaltres 
podem arribar a fer entre cinc 
mil i sis mil quilòmetres a la 
setmana i que això representa 
un gran desgast per al vehicle. 
Calen revisions periòdiques per 
tal de conservar en bon estat la 
màquina... i si l'empresa ho fa, 
nosaltres ho valorem molt... és 
un bon senyal de seriositat i de 
respecte cap als xofers"
Pel que fa al futur, la Lídia ens 
diu que el seu objectiu és seguir 
treballant en aquest ram, "uns 
tres anys més, com a mínim, i 
després descansarem una tem- 
poradeta... No descarto la pos
sibilitat de conduir un autocar 
perquè són rutes fixades i cada 
dia dorms a casa... "

Finalment, la Lídia ens explica 
que s'ha trobat de tot, i que a 
la carretera hi ha gent de tota 
mena "Un dia, sortint d'una 
àrea de servei, anava conduint 
a darrere d'un altre camió. Tot 
d'una, aquest es va posar a 
tirar enrere, i jo, per deixar-li 
pas, també ho vaig anar fent. 
Quan no vaig poder més, ja 
que tenia una caravana a 
darrere, el vaig advertir fent-li 
llums i tocant el clàxon, però el 
camió de davant anava recu
lant i vaig tenir por que se'm 
tirés a sobre. A l límit, va frenar, 
però la meva sorpresa va ser 
monumental quan el xofer va 
baixar de la cabina... es va 
dirigir al nostre camió amb un 
martell a la mà i amb actitud 
amenaçadora. Jo  vaig baixar 
immediatament de la cabina... 
i l'altre es va quedar tan parat 
de veure una dona que se'n va 
tornar cap al seu camió sense 
dir ni piu. En Jose encara riu 
quan ho recordem!"
Ens diu també que li han passat 
coses curioses: "un dia ens 
vam aturar en una àrea de 
servei per menjar una mica. 
Vaig treure el meu fogonet i 
vam començar a preparar una 
paella. Això era a Alemanya i, 
tot d'una, vam veure que arri
bava una comitiva d'un casa
ment. Vam pensar... vénen a fer 
el convit a una àrea de servei?, 
ben estrany i còmic tot plegat... 
Total, que es van quedar mirant 
la paella amb unes ganes de 
provar-la!, i en Jose anava 
dient... Nois, que només n'hi ha 
per a dos... a molt estirar per a 
tres... no pas per a trenta-cinc! 
Déu n'hi do!"
Fantàstic Lídia! Qualsevol dia 
d'aquests ens apuntem a fer 
una ruta amb tu "només ho 
heu de dir!"
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Acords destacats del ple municipal
L'Ajuntament de Vidreres, en les sessions plenàries celebra

des entre abril i juny de 2004, va adoptar els següents acords desta- 
cables:

Sessió del 27 d'abril de 2004

• Aprovació del plec del clàusules administratives 
per a l'explotació i manteniment de la piscina 
municipal en la forma de gestió interessada

• Nomenament d'Eva Ramos Bayé com a secretà
ria del Registre Civil de Vidreres .

• Suspensió de la tramitació de Plans parcials 
urbanístics derivats del POUM en els sectors 
SUS . 2 i SUS . 3 .

• Declaració institucional sobre els 25 anys 
d'ajuntaments democràtics

• Periodicitat i horaris de les sessions dels plens i 
les comissions informatives municipals

Sessió del 25 de maig de 2004

• Adhesió de l'Ajuntament de Vidreres a la Carta 
d'Aalborg

• Sol·licitud de participació de l'Ajuntament de 
Vidreres en el programa de suport a la redacció 
de plans d'acció local per a la sostenibilitat.

• Adhesió de l'Ajuntament de Vidreres a la cam
panya per un domini cat

• Adhesió i manifestació de suport institucional al 
Col·lectiu per a la correcció del desequilibri .

• Estudi de viabilitat sobre el nou emplaçament de 
l'Escola Sant Iscle proposat al SUS . 9 per part del 
Grup Municipal per al Progrés-PSC .

Sessió del 29 de juny de 2004

• Adhesió de l'Associació per al foment de la pro
tecció dels animals de la Selva

• Aprovació definitiva dels noms dels carrers de la 
urbanització Aiguaviva Park .

• Elecció del Jutge de Pau i el seu suplent.
• Aprovació inicial de la modificació del reglament 

de règim intern de la llar d'infants municipal .
• Aprovació inicial de l'ordenança reguladora 

de la taxa per a la prestació del servei a la llar 
d'infants municipal

• Modificació de la Plantilla del personal
• Al·legacions a l'aprovació inicial de la planifi

cació quadriennal del Pla Únic d'Obres i Serveis

de Catalunya 2004-2007.
• Al·legacions a l'edicte d'informació pública 

sobre la selecció d'actuacions dels ens locals 
Fons Feder.

• Aprovació del dictamen de la comissió d'estudi 
per a la construcció de la nova escola Sant 
Iscle

• Sol·licitud a la Direcció General de Carreteres 
per a l'ampliació del pont de la riera Rec Clar

Premi local de 
treballs de recerca
ÀREA D 'EN SEN YA M EN T  DE L'AJUNTAMENT DE 

ViDRERES

Arran de la proposta del professorat de l'IES 
de Vidreres, l'Ajuntament d'aquest municipi i el 
de Maçanet de la Selva van decidir d'instau
rar aquest curs el "Premi local dels treballs de 
recerca" . Amb aquest premi es vol motivar els 
alumnes de segon de batxillerat perquè triïn un 
tema relacionat amb el seu municipi en els seus 
treballs d'investigació
Per aquest motiu, el passat 3 de juny, la Junta de 
Govern Local de Vidreres va decidir dotar aquest 
premi amb 90 € destinats a la compra de mate
rial escolar, educatiu i/o cultural per als alumnes 
guanyadors
Enguany s'hi han presentat quatre treballs 
dedicats a temes d'àmbit local Finalment, el 
treball guanyador va ser "Turisme rural a 

Vidreres" de l'autora Laura Melero Prats

del 2n de batxillerat B i que té com a tutora la 
professora Enriqueta Camps . El passat 18 
de juny, dins de la festa de comiat dels alumnes 
de 2n de batxillerat, l'alcalde de Vidreres, Àngel 
Teixidor, va entregar aquest premi .
Des de l'Àrea d'Ensenyament de l'Ajuntament de 
Vidreres volem felicitar l'autora d'aquest treball i 
desitjar-li molta sort en el seu futur més immediat .
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Principals acords de la Junta 
local de Govern

Els principals acords adoptats per la Comissió de Govern de 
l'Ajuntament de Vidreres en les sessions celebrades entre abril i juny 
de 2004 han estat els següents:

Sessió de l'1 d'abril de 2004

• Llicència d'obres de parcel·lació i segregació
• L'inventari de béns s'adjudica a l'empresa Asses

sors i es desestimen les ofertes de les empreses 
Tribugest i Fornells Consultors

• Pagaments i despeses del mes de març de 2004 .
• Club d'aeromodelisme de Vidreres: autorització 

per a l'organització del XIV Open internacional 
Vila de Vidreres d'aeromodelisme a la pineda 
d'en Mazó, els dies 9, 10 i 11 d'abril

• Nou Caulès: Campus esportiu de Setmana Santa 
els dies 5, 6, 7 i 8 d'abril .

• Club Patí Artístic Vidreres, nova entitat, sol- 
licitud dels estatuts de creació de l'entitat .

• Casal dels Jubilats i Pensionistes de Vidreres: 
avançament de 4.200 euros a compte de la 
subvenció anual

• Fira de Tractoristes: Autoritzar la mostra de 
bestiar dels dies 8 i 9 de maig i informar favora
blement sobre la concentració d'aus rapinyaires 
dins la 29a edició de la Fira, en el paratge de 
Can Rajol, de Vidreres .

Sessió del 15 d'abril de 2004

• Llicències d'obres, tala d'arbre, llicències de 
primera ocupació, retorn de fiances

• Quotes urbanització Aiguaviva Park: sentència- 
recurs administratiu 2849/97 interposat per 
Soledad Chamorro Munoz, està limitada a les 
parts que han intervingut en el procediment i no 
és extensiva a altres persones; es desestimen les 
peticions de Regina Ruiz Andia i Maria Cervetó 
Ruiz sobre les quotes

• Jamia Kafo: Celebració del 4t cap de setmana . 
intercultural de Vidreres els dies 14, 15 i 16 de 
maig

• Nomenament d'Àngel Teixidor Joher com a 
representant de l'Ajuntament en la Junta de 
compensació de la Unitat d'Actuació núm 3 de 
Vidreres

Sessió del 21 d'abril de 2004

• Aprovació de l'escriptura de la Junta de com
pensació de la Unitat d'Actuació núm 3 Es for
mularà el corresponent projecte de compensació 
i les bases d'actuació de la Junta

• Autorització a l'àrea de gent gran de la Creu 
Roja de Santa Coloma de Farners perquè el 14 
de maig porti a terme una xerrada informativa 
per promoure la sensibilització dels ciutadans 
vers l'acompanyament i el suport emocional i 
social a la gent gran

• Autorització als alumnes perquè instal·lin para
des de llibres i roses el proper dia de Sant Jordi 
També s'autoritza a ERC perquè instal·li una 
parada de llibres i material divers

• Canvi de circulació del carrer Pau Casals de 
Vidreres mentre es facin les obres de remodela- 
ció del casc antic del poble

• Suspensió provisional del cobrament per via 
d'apreuament de les quotes de conservació de 
la urbanització Aiguaviva Park de Vidreres 
Requeriment al Consell Comarcal de la Selva 
de la suspensió del cobrament de quotes per via 
d'apreuament en període executiu amb anteri
oritat a la data d'acceptació de la delegació 
efectuada per l'Ajuntament de Vidreres

Sessió del 28 d'abril de 2004

• Llicències d'obres, llicències de primera ocupa
ció, retorns de fiances

• Sol·licitud a la Diputació de Girona d'una sub
venció per a inversions i millores d'ampliació i 
reforma en equipaments esportius municipals: 
arranjament d'un nou camp de futbol d'entrena
ment a la zona poliesportiva de Vidreres .

• Sol·licitud d'Anna Ballesteros per instal·lar un 
establiment "tot a cent" en el número 20 del 
carrer Catalunya

• Il·luminació del camp de futbol municipal: pres
supost d'Electro-Stocks Blanes de 6.055 euros .



• Pagaments i despeses del mes d'abril de 2004 
per un total de 74.149,38 euros .

• Sistema de seguretat de l'escola Sant Iscle: 
empresa Securitas Direct, instal·lació del sistema 
993,54 euros, i quota mensual (connexió i man
teniment) de 31 euros .

• Renúncia d'Albert Simeon com a membre del 
cos de vigilants municipals de Vidreres .

• Inscripció com a nova entitat del poble del Club 
Patí Artístic de Vidreres, després de presentar els 
estatuts de l'entitat

• Nomenament del regidor d'Ensenyament 
Francesc Falgueras com a representant de 
l'Ajuntament a la Comissió d'escolarització

• Encàrrec del Catàleg de masies i cases de pagès 
a l'Associació Catalana de Municipis (ACM) .

Sessió del 7 de maig de 2004

• Llicències d'obres, llicències de primera ocupa
ció, retorns de fiances, etc

• Constitució provisional de la Junta de compen
sació del Sector Pla Parcial SUS 4 "Pineda d'en 
Mazó"

• Autorització a l'empresa Importaciones Texti- 
les Vic SL perquè en nom de l'Ajuntament de 
Vidreres demani a Medi Ambient una subvenció 
per instal·lar dos contenidors soterrats al poble.

• Comarcalet 2004: Adequació del nou camp 
de futbol, adequació de la zona esportiva, reg 
del camp de futbol, publicitat dels actes per la 
megafonia municipal, pagament de 12 trofeus .

• Autorització a la entitat Jamia Kafo per instal·lar 
una haima a la plaça de l'Església el dia 15 de 
maig

• Adquisició d'un SAI per a les oficines municipals 
de l'Ajuntament de Vidreres a l'empresa AT 
Informàtica, per un import de 157,95 euros, 
més IVA

• Neteja piscina municipal
• Compra fotocopiadora per a la llar d'infants de 

Vidreres, a l'empresa Copiter Girona SL, per un 
import de 300 euros, IVA inclòs .

• Programa de suport a les entitats i Pla de preven
ció d'incendis

• Llicència ambiental a Dis Car Oil SA, del quilò
metre 2,7 de la carretera de Vidreres a Lloret de 
Mar

• Rebuts d'aigua potable d'Aiguaviva Park: Rebut
jar la proposta de l'Agrupació de parcel·listes 
d'Aiguaviva Park perquè l'Ajuntament no presta 
el servei, que va a càrrec de la companyia Riera

de Cabanyes, amb qui cada abonat té contrac
tat el servei de forma individualitzada

• Obertura d'establiment règim comunicació: Ofi
cina de l'empresa Construccions Germans Mer
cader SL, al número 22 del carrer Juli Garreta

Sessió del 14 de maig de 2004

• Llicències d'obres, retorns de fiances, renúncia 
llicència d'obres

• Aprovació inicial del Projecte de pavimentació del 
camí d'accés al parc de bombers (T. M . Vidreres) . 
Aprovació inicial del Projecte del camí de Terro- 
fortuna a Monbarbat (T. M. Vidreres) .

• Prohibició de circulació de camions de més de 
16 TM a tots els carrers del municipi de Vidreres 
i de totes les seves urbanitzacions .

• Rebuts d'aigua potable d'Aiguaviva Park: 
Ordenar al banc Santander Central Hispano 
que retorni la quantitat de 1.666,12 euros a 
l'Agrupació de parcel·listes d'Aiguaviva Park, ja 
que l'Ajuntament de Vidreres no presta el servei 
de proveir d'aigua potable a la urbanització, 
servei que va a càrrec de la companyia Riera de 
Cabanyes, amb qui cada abonat té un contracte 
individualitzat

Sessió del 19 de maig de 2004

• Llicències de primera ocupació
• Desestimar les devolucions de reclamació de 

quotes de la urbanització Aiguaviva Park de 
Manuel Valdivieso (2 .143 euros), Soledad 
Chamorro (3.584 euros), Luis Joaquín Panos i 
Sra . (815 euros) i Mariano Garcia i Sra . (3 .194 
euros)

• Gual permanent
• Autoritzar el canvi de titularitat del comerç situat 

al número 25 del carrer Pau Casals en favor de 
Baudilia Alegre

• Centre Hípic Vidreres: Autoritzar l'organització 
d'un concurs de doma a les instal·lacions del 
centre el dia 27 de juny

Sessió del 27 de maig de 2004

• Llicències d'obres, llicències de primera ocupa
ció, retorns de fiances

• Pagaments i despeses del mes de maig de 
2004

• Reparació de material informàtic: el pressupost 
de l'empresa AT Informàtica és de 224 euros

15

De
s 

de
 

la 
G

as
a 

de
 

la 
V

ila



• Urbanització del casc antic de Vidreres, col- 
locació de llambordes, enllumenat i canonada 
Ajuntament

• Obertura d'un centre de perruqueria i estètica al 
número 108 del carrer Costa Brava .

• Adaptació a la Llei 3/98, de 27 de gener, de la 
intervenció integral de l'administració ambien
tal

• Castell de Sant Iscle, aprovació del projecte 
d'excavació arqueològica; el pressupost de 
l'empresa Janus SL és de 928 euros, IVA inclòs

• Llicència ambiental per a una granja de bestiar 
boví al Mas Canyet de Vidreres

• Nou Caulès: Ludibàsquet els dies 12 i 13 de juny 
d'enguany

Sessió del 3 de juny de 2004

• Llicència d'obres, de parcel·lació, segregacions .
• Llicència municipal ambiental a l'empresa Vital- 

plan Products SL, dedicada a la venda de xoco
lates, en el número 7 del carrer B del Polígon 
Industrial de Vidreres

• Nomenament de Pascal Herrera Machetel com a 
membre interí del cos de vigilants municipals

• Escola de bàsquet Nou Caulès, aprovació del 
pagament de 4 . 511,66 euros corresponents a la 
subvenció municipal

• Nou Caulès Ludibàsquet 2004, assegurança de 
responsabilitat civil per import de 1 503 euros

• Biblioteca municipal: proposta de modificació 
de la plantilla de personal

• Terme 4 municipis: autorització del pagament a 
l'empresa Costa i Silva marbres, punt de trobada 
Llagostera, Tossa de Mar, Caldes de Malavella i 
Vidreres

• Actes culturals: Imaginart.2004.
• Aprovació de la liquidació de la taxa d'utilitza

cions privatives del domini públic de l'empresa 
Auna per a l'exercici del 2004

• Ens col·laborador urbanístic Aiguaviva Park: 
dimissions d'Antoni Gisbert, president, i Arturo 
Vinas, secretari

• Junta de compensació del polígon 6è 
d'Aiguaviva Park: aprovació de nous membres 
de la junta rectora, Mansueto Sayols Tordera 
(president) Donar trasllat al Registre d'entitats 
col·laboradores per procedir a la seva inscripció .

• IES Vidreres: instaurar el premi local per treballs 
de recerca de 2n de batxillerat, dotat econò
micament amb 90 euros Nomenar el regidor 
Francesc Falgueras com a membre del jurat

Sessió del 9 de juny de 2004

• Llicències d'obres .
• Obertures comunicades: Joan Furroy Bernata- 

llada SL, ferreteria, situada al número 42 del 
carrer Pau Casals; Dreier Spain SL, magatzem 
de mercaderies, situat a la nau 1 del sector E del 
Polígon Industrial de Vidreres; i Aiguaviva Park 
SL, agència comercial, situada als baixos del 
número 35 del carrer Lloret

• CEIP Sant Iscle: acord d'utilització de la tarima 
municipal per part de la Penya Blaugrana de 
Vidreres el dia 25 de juny al pavelló municipal .

• Associació de festes Mas Flassià: fer ús de mate
rial divers per a la festa d'entrada a l'estiu del 
proper 17 de juliol

• Sporting Caulès: utilització dels Horts d'en Pere 
Pau per celebrar la finalització de la temporada 
esportiva 2003-2004, el dia 27 de juny

Sessió del 16 de juny de 2004

• Llicències d'obres .
• Grup Teatral Vidrerenc: utilització de la Sala- 

Teatre del Casino La Unió els diumenges 17 
d'octubre i 7 de novembre 2 000 euros de 
subvenció

• Club Tennis Vidreres: estatge d'estiu per a nens 
i nenes de 7 a 14 anys, a les pistes de tennis 
municipals, els dies feiners del mes de juliol

• Jamia Kafo: subvenció de 1.000 euros per a 
l'organització del IV Cap de setmana intercultu- 
ral de Vidreres els dies 14, 15 i 16 de maig .

• Tarja d'aparcament individual per a persones 
amb disminució

• Llar d'infants municipal: festa de comiat del curs 
2003-2004 el dia 23 de juny

• Grup d'Esplai Vidrerenc: aprovació de la 
compra d'una piscina Quick Up per al Casal- 
Casalet d'estiu 2004

• Adquisició de contenidors per a la recollida 
selectiva a l'empresa AJ Ruz SL per un import de 
1.725 euros .
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Resultats de les eleccions al Parlament 
europeu del 13 de juny de 2004 a 
Vidreres

General:

PSC 489 vots (34,83%)
CiU 382 vots (27,21%)
ERC 246 vots (17,52%)
PP 202 vots (14,36%)
ICV 85 vots (6,06%)
Global: 1.404 vots (100%)
Les dades més rellevants de les 5 meses electo
rals instal·lades al col·legi públic Sant Iscle per a 
aquestes eleccions van ser les següents:

Districte 1, secció 1a, Mesa A, electors 
de la A a la K

Electors censats: 717 
Presidenta: Marina Bermúdez 
Vocals: Josep Burrell i Antònia Call

Districte 2, secció 2a, Mesa B, electors 
de la L a la Z

Electors censats: 753 
Presidenta: Maria Vega Pujol 
Vocals: Araceli Reyes i Lluís Rovira

rers, places i/o entitats de població de Vidreres 
(nucli): Anselm Clavé, Antoni Gaudí, Arnau de 
Vilanova, un tram d'Ausiàs March, Carles Rahola, 
primer tram del Passatge Casino, primer tram del 
Castell, Catalunya, Costa Brava, senars del Doctor

Eleccions al Parlament Europeu del passat 
13 de juny al Sant Iscle de Vidreres.

Deulofeu, primer tram de la plaça Dolors, plaça 
Església, Estrella, Federico García Lorca, Gar
rotxa, Jaume Ferrer, Joan Maragall, Joan Miró, 
Joanot Martorell, primer tram de Joaquim Ruyra, 
Juli Garreta, plaça Lluís Companys, primer tram de 
Lola Anglada, primer tram de Matagalls, Migdia, 
Narcís Monturiol, plaça Narcís Monturiol, Nord, 
Onze de Setembre, Orient, Pau Casals, Picornell, 
Pineda, Pompeu Fabra, Roger de Flor, Salvador 
Espriu, Sant Maurici, Sardana, Tarragona, primer 
tram Turó de l'Home i Vidal i Barraquer

Districte 1, secció 2a, Mesa única, 
electors de la A a la Z

Electors censats: 869 
Presidenta: Eva Petit
Vocals: David Rodríguez i Purificación Serrano
PSC 112
CiU 87
ERC 57
PP 34
ICV 18
Altres 2
Aquesta mesa comprèn els següents carrers, places 
i/o entitats de població: Pla de la Font, Serres, 
Vidreres (nucli): Àngel Guimerà, Barcelona, 
Cellera, parells del Doctor Deulofeu, segon tram

CiU 96
PSC 83
ERC 51
PP 26
ICV 20
Altres 11

CiU 97
PSC 95
ERC 64
ICV 22
PP 19
Altres 6
Aquestes dues meses comprenen els següents car-
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d'Eduard Tolrà, Eres, Lloret, Maçanet, Mercè 
Rodoreda, Nou, primer tram de Pompeu Fabra, 
Ponent, Quirze Jordà, Sense Sortida .

Districte 1, secció 3a, Mesa A, electors 
de la A a la K

Electors censats: 949
Presidenta: Immaculada Cabeceran
Vocals: Josefa Caldarar i Judit Català
PSC 88
CiU 57
PP 56
ERC 38
ICV 15
Altres 7

Districte 1, secció 3a, Mesa B, electors 
de la L a la Z

Electors censats: 1 035 
Presidenta: Petra Aerica 
Vocals: Maria Valverde i Jordi Vidal
PSC 111
PP 67
CiU 45
ERC 36
ICV 10
Altres 8
Aquestes dues meses comprenen els següents 
carrers, places i/o entitats de població: Aiguaviva 
Parc, Les Bòries, Cartellà, Caulès, La Goba, Mas 
Flassià, Puig Ventós, Santa Ceclina, Terrafortuna

L'Associació de Comerciants i Empresaris 
de Serveis de Vidreres, conjuntament 
amb la Regidoria de Comerç i Turisme de 
l'Ajuntament de Vidreres, aprofitant el 
Ludibàsquet, els passats dies 12 i 13 de 
juny, van organitzar la botiga al carrer, 
amb gran èxit de participació i assistència.

Construcció 
de la nova 
seu del CEIP 
Sant Iscle de 
Vidreres

Des de l'Àrea d'En
senyament de l'Ajuntament de 
Vidreres us volem informar del 
treball que s'ha realitzat fins ara 
arran del canvi d'emplaçament 
del CEIP Sant Iscle de Vidreres, 
amb la finalitat que tothom que 
ho desitgi pugui tenir aquesta 
informació a l'abast.

ÀREA D 'EN SEN YA M EN T DE L'AJUNTAMENT DE 

ViDRERES

El dia 1 d'abril de 2004, l'alcalde, els regidors 
d'Urbanisme i d'Ensenyament i els serveis tèc
nics de l'Ajuntament de Vidreres van assistir a 
Barcelona, a la seu del Departament d'Educació, a 
la presentació del projecte d'ampliació de l'escola 
Sant Iscle Donat que el projecte presentat no va 
satisfer les expectatives ni de l'Ajuntament ni del 
Departament perquè l'edifici projectat no es podia 
ubicar amb unes garanties mínimes segons criteris 
tècnics i educatius en el terreny que ocupa ara, es 
va decidir buscar un emplaçament alternatiu 
L'alternativa més factible era un canvi d'empla
çament, concretament al terreny ubicat a la zona 
SUS 4 (darrere la pineda d'en Mazó) El 28 d'abril 
de 2004 el Consell Escolar Municipal és informat i 
consultat sobre aquesta proposta i en dóna el vist 
i plau Els regidors d'Urbanisme i els tècnics de 
l'Ajuntament comencen a treballar per poder tenir 
una cessió anticipada a l'Ajuntament dels terrenys 
al més aviat possible, ja que fins que el Departa
ment no tingui els terrenys en propietat, no encar
regarà el projecte Mentrestant, en el ple del dia 
26 de maig de 2004, a petició del Grup Municipal 
pel Progrés de Vidreres (PSC) es proposa de fer un 
estudi sobre la ubicació del CEIP Sant Iscle Arran

18



d'aquesta proposta s'acorda crear una comissió 
amb un representant de cada grup polític amb el 
vot ponderat i que es reuneix el dia 3 de juny En 
aquesta reunió es fa una presa de contacte i s'ex
posen les propostes existents: l'equip de govern 
proposa ubicar l'escola a la zona SUS 4 i el grup 
del PSC proposa la zona SUS 9 (zona de la Fira 
de Tractoristes de l'any 2004) A partir d'aquesta 
reunió, l'equip de govern encarrega un estudi de 
viabilitat sobre aquestes dues propostes a nivell 
tècnic i econòmic
Més tard, amb data 21 de juny de 2004, repre
sentants de l'equip de govern, es reuneixen amb 
la junta de l'APA del CEIP Sant Iscle per exposar 
les dues propostes De forma molt clara, els repre
sentants de l'APA es decanten cap a l'opció de la 
zona SUS 4
El dia 25 de juny es torna a reunir la comissió i es 
debat l'estudi . Aquest estudi informa que: ja que no 
s'havia previst en el Pla General de Vidreres apro
vat el febrer de 2003 la necessitat de traslladar 
la construcció del CEIP St Iscle a un lloc diferent 
al seu actual emplaçament, i ja que el Departa
ment d'Educació de la Generalitat de Catalunya, 
d'acord amb l'Ajuntament de Vidreres creu neces
sari buscar un emplaçament alternatiu a l'actual 
a fi i efecte de poder condicionar uns espais amb 
garanties; es considera oportú i necessari buscar 
una zona d'equipaments la qual l'Ajuntament 
pugui obtenir-ne la cessió per poder-los oferir com 
a emplaçament al Departament d'Educació .
En aquest sentit, l'estudi descarta algunes possi
bilitats que s'havien estudiat per falta d'espai i 
considera dues possibilitats: una és la que proposa 
el mateix equip de govern dels terrenys d'equi
paments de la zona SUS 4 i l'altra és la que, a 
proposta del grup del PSC, correspon a un terreny 
qualificat com a comercial-terciari de la zona 
SUS 9
El terreny de la zona SUS 4 correspon a zones 
d'equipaments de l'Ajuntament que són de cessió 
gratuïta i obligatòria per part dels propietaris un 
cop s'inicia el projecte d'urbanització D'aquesta 
manera, aquests terrenys queden en propietat de 
l'Ajuntament i així es pot iniciar el projecte del 
Departament d'Educació A banda, aquesta zona 
implica que pugui existir una zona d'aparcament, 
que hi hagi una plaça jardí propera a l'escola 
(pineda d'en Mazó) i que la zona escolar quedi 
integrada dins una zona residencial, la qual cosa 
significa tenir una sèrie d'avantatges (sorolls, 
entorn natural, trànsit, etc. ) importants per a una

zona escolar En contrapartida, l'estudi assenyala 
que la zona s'hauria d'adequar a nivell de facilitar 
el trànsit motoritzat (accessos) per evitar col·lapses 
que no respectessin la tranquil·litat de la zona . 
L'estudi també assenyala que la distància respecte 
al centre de la població no és un obstacle, ja que, 
tot i restar més lluny que l'actual ubicació del 
centre, el canvi no és significatiu 
Per altra banda, el terreny de la zona SUS 9 té 
l'avantatge d'estar situat més a prop de l'actual 
ubicació del centre i les comunicacions són més 
bones Per altra banda, si el centre s'emplacés en 
aquest terreny, assenyala l'estudi, es concentrarien 
massa serveis a l'entrada del poble (CAP, Centre 
Cívic, possible geriàtric), amb una falta evident 
d'aparcament i a més amb un cost d'uns 700 000 
euros . També s'assenyala que el procés de compra 
dels terrenys seria molt més llarg que en l'anterior 
opció
Per tot això, l'estudi recomana que, donada la 
necessitat evident que el CEIP Sant Iscle tingui la 
nova seu al més aviat possible per resoldre temes 
com la falta d'espai, l'aluminosi i la capacitat, i 
donat que la possibilitat de la zona SUS . 4 com
porta no haver de sostenir més d'un curs un afegit 
de barracots, cal decantar-se per l'opció de la 
zona SUS .4 tot i que es reconeix que l'altra pro
posta és bona i estudiable.
A més, l'estudi afegeix la recomanació de no 
entretenir la decisió final a causa de la urgència 
de la situació i així poder aprofitar la predisposició 
que existeix actualment per part del Departament 
d'Educació de la Generalitat de Catalunya 
Després d'analitzar l'estudi, la comissió sotmet a 
votació les propostes i el resultat és de 9 vots a 
favor de la proposta de la zona SUS 4 (corres
ponents a CIU, ERC i PCCA) i 4 vots en contra 
d'aquesta proposta (corresponents al PSC)
El dia 29 de juny, dins la sessió ordinària del Ple 
Municipal, es ratifica mitjançant votació la pro
posta de la comissió amb el mateix resultat
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Vidreres vol ser més net

À N G EL TEiXiDOR i JO HER
A lcalde i regídor de M edi Ambient

Els residus són un dels 
principals temes a 
tractar durant l'Agenda 
21

La gestió dels residus és un dels 
principals aspectes ambientals 
que els municipis han de tenir 
en compte La cultura de la reco
llida selectiva ja fa temps que 
està introduïda a les comarques 
gironines i ha anat transformant 
el paisatge urbà . Han proliferat 
els contenidors de diferents 
colors per a diferents utilitats i, 
a poc a poc, amb més o menys 
fortuna, s'han anat canviant 
els hàbits de moltes llars La 
producció de residus a Vidreres 
va molt lligada al creixement 
progressiu de la seva població 
els darrers anys, fins arribar 
als prop de 6.000 habitants 
l'any 2.003. Aquesta tendència 
indica que, a l'hora de plani
ficar el desenvolupament futur 
de Vidreres, caldrà considerar 
les problemàtiques ambientals 
associades
En la gestió de residus s'estan 
produint canvis els últims anys, 
com a resposta a les noves 
situacions que es plantegen 
La nova legislació de residus 
conforma els eixos fonamentals 
de la política de la Generalitat 
en matèria de residus Aquestes 
normes estableixen els principis 
rectors de la gestió dels residus 
a Catalunya, d'acord amb la 
política mediambiental de la 
Unió Europea, i creen els ins
truments per executar-la i pre
veure'n el desenvolupament Els 
objectius són assolir uns nivells

de reciclatge dels residus més 
elevats, una menor producció 
de residus i disminuir la con
taminació Els municipis han 
de gestionar els seus residus i 
prestar, com a mínim, el servei 
de recollida, de transport, de 
valorització i de disposició del 
rebuig d'aquests residus, regla
mentant la recollida selectiva 
dels residus municipals 
Actualment, al municipi de 
Vidreres, s'està fent la recollida 
del rebuig general domiciliari 
en els contenidors que es troben 
situats al carrer Per a la reco-

llida dels diferents materials 
reciclables (paper, vidre i enva
sos) els contenidors es troben 
agrupats en diferents zones al 
carrer La producció de residus 
a Vidreres ha augmentat molt 
els darrers anys, tal com es pot 
veure en el gràfic superior 
Aquest augment es concreta a 
nivell individual en la següent 
evolució dels residus generats 
per habitant i dia (veure cuadre 
inferior)
La producció de residus dels 
habitants de Vidreres es troba 
per sobre la mitjana catalana i

MATERIAL
(Kg/hab . dia) 1998 1999 2000 2001 2002
Rebuig general 1 46 1. 51 1.42 2 04 2 26



per sota la mitjana de la pro
víncia Pel que fa a la recollida 
del vidre, el paper i els envasos, 
s'observa una clara tendència 
a l'augment de les quantitats 
recollides (veure gràfic)
La Generalitat de Catalunya 
ha establert recentment un nou 
cànon sobre els abocadors, 
fet que ha obligat a molts 
ajuntaments a pujar la taxa de 
recollida i la gestió d'escombra
ries per poder finançar el nou 
cànon Aquest cànon afectarà 
més negativament als municipis 
que no reciclin residus, i tindrà 
un valor de deu euros per cada 
tona que duguin a l'abocador 
controlat L'objectiu del nou 
impost de la Generalitat, creat 
mitjançant la Llei de finança
ment d'infraestructures de trac
tament de residus, és impulsar 
les operacions de recollida 
selectiva, separació, reciclatge 
i reutilització de residus El 
nou cànon va entrar en vigor 
el gener del 2004 i el 50% dels 
ingressos rebuts es destinarà 
a la valoració de la fracció 
orgànica
Des de l'Ajuntament de 
Vidreres es volen implementar 
les següents solucions i inicia
tives per millorar la gestió dels 
residus del poble i fer front als 
canvis:

La deixalleria

Les poblacions amb més de 
5 000 habitants han de tenir 
una deixalleria pròpia Aquest 
any s'instal·larà una deixalleria 
al municipi de Vidreres que per
metrà la recuperació d'un per
centatge més elevat de residus 
i millorar-ne la seva gestió . La 
deixalleria és una instal·lació 
tancada de recepció selectiva 
de residus municipals, on 
l'accés està permès dins d'un

determinat horari. Els usuaris 
poden dipositar, de forma 
selectiva, diferents tipus de 
residus municipals per als 
quals no hi ha un sistema 
de recollida domiciliària o 
uns contenidors específics al 
carrer. El servei de deixalleria, 
com a part integrant de la 
recollida selectiva de residus 
municipals, pot ser utilitzat 
pels ciutadans en general, 
comerços, oficines i serveis.

La fracció orgànica

La fracció orgànica són les 
restes de menjar i de la cuina i 
les restes de jardineria La frac
ció orgànica representa entre 
un 40 i un 50% del pes del total 
de la brossa, és a dir, la major 
part La recollida selectiva de la 
FORM es pot realitzar de forma 
individual a les llars, i també 
de forma col·lectiva per part 
dels grans productors (hotels, 
restaurants, mercats, comerços, 
escoles, etc ) La recollida selec
tiva de la fracció orgànica és 
obligatòria per als municipis de 
més de 5.000 habitants .
La Selva és una de les comar
ques pioneres en la recollida 
selectiva de la fracció orgà
nica . En el futur, el municipi de 
Vidreres s'haurà de plantejar 
la recollida selectiva de la

matèria orgànica, tant a les 
cases com a les empreses i 
comerços Aquesta recollida es 
realitzarà a través del sistema 
porta a porta Caldrà informar 
la població del perquè i com 
haurà de realitzar-se la sepa
ració domiciliària i fomentar 
la recollida selectiva tant a les 
cases com en els establiments i 
centres productors de matèria 
orgànica Aquest fet suposarà 
un canvi d'hàbits dels ciutadans 
que haurà d'anar acompanyat 
d'una campanya de comuni
cació i sensibilització Aquesta 
campanya constarà de sessions 
informatives i exposicions, així 
com l'elaboració i entrega d'un 
kit per a cada casa, format per 
un contenidor domèstic, una 
mostra de compost, bosses 
compostables i un tríptic

Contenidors soterrats

S'està estudiant la substitució 
dels contenidors convencionals 
de la brossa que hi ha als 
carrers per bateries de conteni
dors soterrats, amb les quals es 
voldrien eliminar les males olors 
i millorar els actuals índexs de 
recollida selectiva a Vidreres 
Aquest sistema millora l'entorn 
i permet llançar la brossa a 
qualsevol hora
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Conferència-col·loqui de la directora 
dels Serveis Territorials de Comerc, 
Turisme i Consum de la Generalitat a 
Girona

Tot seguit 
fem un extracte de 
la conferència-col-- 
loqui pronunciada, el 
25 de maig del 2004, 
a la Sala de Plens 
de l'Ajuntament, 
per Dolors Batallé, 
directora dels Ser
veis Territorials de 
Comerç, Turisme i 
Consum de la Gene
ralitat de Catalunya 
a Girona, a l'Associ
ació de Comerciants 
i Empresaris de Ser
veis de Vidreres:

Un moment de la conferència pronunciada per Dolors 
Batallé, directora dels Serveis Territorials de Comerç, 
Turisme i Consum de la Generalitat de Catalunya a Girona, 
el passat 25 de maig, a la Sala de Plens de l'Ajuntament.

Després d'indicar que a Vidreres hi ha un neguit 
per formar una associació de comerciants, Dolors 
Batallé va dir que el més important és el debat. En 
aquest sentit, va explicar que, abans, les associa
cions tenien un caire gremial, feien de gestors de 
l'afiliat, però que ara el comerç ha evolucionat i 
els comerciants s'han adonat que hi ha coses a les 
quals és millor enfrontar-s'hi de forma col·lectiva 
que no pas individualment. També va dir que, al 
mateix temps, en molts ajuntaments també s'han 
anat produint inquietuds envers el comerç i la seva 
problemàtica
A nivell d'esforç, va indicar als comerciants que 
s'havien de plantejar aquesta associació perquè 
realment tingués eficàcia En aquest sentit, va 
comentar que és important que cada comerciant 
prengui consciència de què és ell qui ha de fer 
evolucionar el seu negoci de forma individual, 
però, paral·lelament, també ha de ser conscient de 
què forma part d'un col·lectiu que comparteix una 
problemàtica . "L'oferta comercial individual, de 
cada comerciant, té sentit en el context de la resta

de l'oferta comercial del municipi o d'una zona 
específicament comercial", va concloure . 
Seguidament, va explicar que des del Departa
ment de Comerç s'estaven fent treballs d'impulsió, 
de dinamització, de modernització del que és el 
comerç urbà . "S'intenta reforçar tot el comerç de 
Catalunya tot respectant altres formes comercials, 
però prevalent el comerç tradicional com el de 
vostès, un comerç propi del model català que 
dóna vida al model de poble que volem", va dir 
la directora dels Serveis Territorials, que va afegir 
que "a més, cal imaginar noves formes. Cal estu
diar què volem potenciar, què val fer perquè el 
comerç funcioni..., i per poder fer això és impres
cindible la implicació de l'Ajuntament, millores 
externes, millores urbanes, millores dels propis 
establiments, tot això concebut col·lectivament. Cal 
veure quins tipus de promocions es poden fer de 
forma col·lectiva, en quins temes ens hem de posar 
tots d'acord... , i tot això és el que es reflecteix en 
els plans de dinamització comercial".
Tot seguit, va explicar que actualment a les comar



ques gironines hi ha al voltant de 30 plans de 
dinamització comercial en marxa . "S'ha d'anar 
cas a cas, municipi a municipi, àrea a àrea, i veure 
quin tipus d'acció pot convenir per a Vidreres, per 
exemple", manifestà En aquest sentit, va a dir que 
la Direcció General de Comerç es posava a dis
posició dels comerciants vidrerencs per impulsar 
el comerç i finançar en la mesura del possible les 
actuacions que es puguin proposar per part dels 
mateixos comerciants . "Perquè les coses funcionin, 
és important crear una mica d'estructura, i acon
seguir una junta que vulgui comprometre's de tirar 
endavant l'associació, però també és important 
disposar de l'assistència de persones qualificades 
que facin un seguiment de tot allò que us proposeu 
fer. A més, podeu comptar amb el suport tècnic de 
l'Ajuntament i del Centre Cívic, que tenen tantes 
ganes com vosaltres de què l'associació funcioni", 
va dir Dolors Batallé, que finalment va explicar que 
els ajuts de la Direcció General de Comerç cada 
cop s'adrecen més al conjunt dels comerciants d'un 
sector i no a comerços concrets

Nova junta de l'Associació de 
comerciants i empresaris de serveis de 
Vidreres

Aquest mes de juliol quedarà constituïda la nova 
junta de l'Associació de comerciants i empresaris 
de serveis de Vidreres, que està integrada per les 
següents persones:
- Presidenta: Glòria Selis
- Vicepresident: Josep Maria Comas
- Tresorer: Xavier Homs
- Secretària: Marina Castellanos
- Vocal: Cristina Fàbrega, Anna Pagès, Àngel 

Pérez, Fina Soriano i Rafel Badia

I com a convidat, en Carles Mallart, regidor de 
Comerç, Consum i Turisme de l'Ajuntament de 
Vidreres

Programa 
d'intercanvi 
de llibres 
de text 
reutilitzats

ÀREA D 'EN SEN YA M EN T DE L'AJUNTAMENT DE 

ViDRERES

El Programa d'Intercanvi de Llibres de Text Reuti
litzats és una iniciativa de l'Àrea d'Ensenyament 
de l'Ajuntament de Vidreres que consisteix en un 
sistema lliure, voluntari i gratuït d'intercanvi de 
llibres reutilitzables entre alumnes de primària 
i secundària obligatòria (ESO) de Vidreres. La 
finalitat del programa és principalment educativa 
i estableix intervenció a nivell comunitari, social, 
econòmic, familiar i personal 
Aquest programa vol ser un primer pas en la direc
ció d'assolir el màxim de gratuïtat en les despeses 
que tenen les famílies de Vidreres arran de la 
compra de llibres de text nous per als escolars Per 
això, a principis del curs 2004-2005, es posarà 
en marxa mitjançant un material didàctic que s'in
tegrarà voluntàriament pels mestres dins l'activitat 
acadèmica dels alumnes perquè a finals de curs 
hi hagi el màxim de llibres en condicions de ser 
reutilitzats Llavors, al final del curs escolar 2004
2005, es realitzarà la recollida selectiva d'aquests 
llibres reutilitzables segons les llistes establertes 
lliurement pels mestres i professors per al curs 
2005-2006 i es procedirà, mitjançant un sistema 
de punts segons els llibres aportats per cada famí
lia o alumne, a entregar als alumnes els llibres de 
text reutilitzats pel mateix valor de punts 
Cal assenyalar que en aquest programa d'inter
canvi hi participen de forma lliure i voluntària els 
alumnes, els mestres i professors, els pares i mares 
i també tothom que hi estigui interessat, ja que un 
dels valors que promou el programa és el volunta- 
riat i l'acció comunitària En aquest sentit, tothom 
qui vulgui (tant a nivell personal com de grup o 
entitat) pot dirigir-se al Centre Cívic de Vidreres 
(972. 85.00.67) . Us hi convidem!
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PROGRAMA D'INTERCANVI DE LLIBRES DE TEXT REUTILITZATS

Fase Acció Qui Com Quan
1 Difusió i implicació de les 

parts interessades .
Polítics i tècnics de 
l'Ajuntament amb les 
parts implicades

Reunions: consell escolar, 
entitats, article Rec Clar, 
etc. . .

abril-juny
2004

2 Creació de la comissió del 
projecte

Tots els implicats Reunió juliol 2004

Preparació material 
didàctic i altres activitats 
escolars pels mestres i 
professors tutors .

Tècnics, mestres i 
professors

Dossier de material 
didàctic en format llibret

juliol-
setembre
2004

Presentació del material 
didàctic i les activitats 
programades

Tècnics, mestres i 
professors

Reunions amb claustres 
de professors

setembre
2004

Treball als CEIP's i l'IES 
amb el material didàctic

Mestres i professors tutors Classes i activitats 
escolars

Curs 2004
2005

Recollida de les llistes de 
llibres de text pel curs 
2005-2006

Tècnics i comissió Demanda als centres maig 2005

Difusió calendari 
programa

Tècnics i comissió Tríptic Principis 
juny 2005

Preparació de la base 
de dades i material de 
recollida

Tècnics i comissió Adequació espais, 
programació voluntariat 
i preparació software i 
hardware

Principis 
juny 2005

Preparació barem de 
llibres (puntuació per 
llibre segons preu) i 
relació casos socials 
(puntuació social) .

Tècnics i comissió i serveis 
socials

Creació barems per a 
repartiment just

juny 2005

Recollida dels llibres 
reutilitzables

Voluntariat Espais i horaris per a 
la recollida selectiva de 
llibres reutilitzables .

Penúltima 
setmana 
de juliol (4 
dies) 2005

Preparació dels llibres 
reutilitzables

Voluntariat Esborrar i preparar 
(folrar, etc. . . ) els llibres 
reutilitzables

última 
setmana de 
juliol 2005

Realització del 
repartiment virtual segons 
els punts i compra de 
llibres que faltin segons 
llistes

Voluntariat i tècnics Aplicar els barems a 
cada família i alumne 
per resoldre sobre el 
paper quins llibres li 
corresponen .

última 
setmana de 
juliol 2005

Realització del 
repartiment físic

Voluntariat i tècnics Repartir els llibres 
reutilitzables segons el 
barematge realitzat.

Primera 
setmana 
setembre 
2005 (3 
dies)

3 Avaluació del programa Comissió i implicats Reunions i informes de 
programació curs 2005
2006

Octubre
2005



L'EOC, un 
projecte 
educatiu de 
premi!

ÀREA D 'EN SEN YA M EN T DE L'AJUNTAMENT DE 

ViDRERES

Durant el curs 2003-2004 s'ha iniciat a través de 
l'Àrea d'Ensenyament de l'Ajuntament de Vidreres 
l'Espai d'Orientació Cultural (EOC) per a nenes i 
nens de 3 a 5 anys
Després d'aquest primer curs, ja podem dir que 
s'ha superat la previsió inicial i que, de totes totes, 
l'EOC s'ha consolidat com a espai educatiu extra- 
escolar que té com a principal objectiu aportar 
als infants una oportunitat més per desenvolupar 
el gust i les capacitats cognitives en l'activitat 
cultural mitjançant la música, la psicomotricitat, el 
coneixement de l'entorn i el medi natural i les arts 
plàstiques A partir d'aquesta activitat, els profes
sionals de l'EOC (pedagogs, psicòlegs i mestres) 
ajudem els infants a crear el seu propi criteri i gust 
per l'activitat cultural i aportem aquesta informació 
mitjançant dos informes quadrimestrals als pares o 
tutors perquè la utilitzin més endavant quan el seu/ 
va fill/a hagi d'iniciar amb un caire més definitiu 
alguna activitat cultural dins l'oferta que hi ha a la 
població de Vidreres (Escola Municipal de Música, 
Clubs i escoles esportives, Escola Municipal d'Arts 
Plàstiques, Aula de Natura, etc. ) .
Enguany, han participat a l'EOC 63 nens i nenes 
d'entre 3 i 5 anys: 15 nens de 3 anys, 28 de 4 
anys i 20 de 5 anys D'aquests, 40 nens i nenes 
van al CEIP St. Iscle i 23 al CEIP Salvador Espriu . 
També hi han participat 7 professionals i tot l'equip 
de coordinació i atenció a l'usuari del Centre Cívic 
que és l'espai on té lloc l'EOC .
També ens agradaria assenyalar que l'EOC, com 
a projecte educatiu singular, innovador i basat 
en el treball interdisciplinar, ha estat objecte del 
PREMI ESTRIS d'activitats i tècniques d'esplai, colò
nies i altres activitats de lleure educatiu atorgat per 
la Secretaria General de Joventut de la Generalitat 
i la Fundació Pere Tarrés que el nostre alcalde va 
anar a recollir el passat 10 de juny En aquest

L'alcalde, Àngel Teixidor, recollint el premi amb la 
Secretària General de Joventut de la Generalitat 
de Catalunya, a la seu de Barcelona, el dia 10 
de juny

sentit, cal felicitar nens i nenes, mares i pares, pro
fessionals, personal del Centre Cívic i tothom que 
ha col·laborat a tirar endavant aquest projecte .
Per acabar, només informar-vos que, de cares 
al curs 2004-2005, la preinscripció de l'EOC es 
realitza del 21 al 30 de juny i que la matricula
ció definitiva es farà a principis de setembre per 
començar el curs a l'octubre de 2004, un cop ja 
hagi començat el curs escolar A nivell d'horaris i 
dies, es mantenen els mateixos que el curs passat: 
dilluns, dimecres i divendres de la sortida de l'es
cola fins a dos quarts de set per als nens i nenes de 
P4 i P5 i dimarts i dijous de la sortida de l'escola a 
les sis per als nens i nenes de P3

Aspecte que oferia la Plaça de l'Església 
el passat 13 de juny amb motiu del 
Ludibàsquet 2004 combinat amb la Fira 
al carrer de l'Associació de Comerciants i 
Empresaris de Serveis de Vidreres.
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Sense aigua no hi ha progrés, sense 
progrés no hi ha futur

CARLES MALLART
C oREGiooR d 'Urbanisme a l'Ajuntam ent de Vidreres

L'aigua és un bé de primera necessitat, font de 
vida, progrés, és un bé escàs i l'element més 
important per a qualsevol tema urbanístic . Un 
subministrament d'aigua com el del nucli urbà de 
Vidreres es composa de dues parts diferenciades: 
aigua "en alta" i aigua "en baixa" . Avui ens cen
trarem bàsicament en el primer, que significa tota 
l'aigua que arriba als dipòsits municipals de pro
cedències diferents: pous propis de l'Ajuntament, 
pous de pagesos (llogats), compra d'aigua a ter
cers que poden ésser de dintre del terme municipal 
de Vidreres o de fora del municipi 
Aigua "en baixa" és l'aigua que surt dels dipòsits 
de l'Ajuntament i que va a cada casa, indústria, 
equipament, escola, etc
Podem afirmar que des de fa més de vint anys 
anem justos d'aigua, circumstància que s'ha 
agreujat últimament per la forta expansió urbanís
tica de Vidreres dels darrers anys; i també perquè 
les capes freàtiques i els cabals han baixat consi
derablement
Tots els governs municipals d'aquests anys pas
sats han lluitat contra aquesta escassetat amb 
resultats minsos, donat que la solució no està en 
anar perforant nous pous cada any, sinó en fer un 
transvasament d'alguna de les grans línies d'aigua 
que ens envolten a menys de 20 km i que són: a) 
Transvasament de la canonada del Pasteral que va 
de Bescanó a Platja d'Aro . b) Transvasament de la 
dessaladora de Blanes . c) Transvasament des del 
riu Tordera, tal com va fer el poble de Maçanet al 
seu dia d) Transvasament des de Santa Coloma de 
Farners (passats uns 4 km), del canal que va des 
de Bescanó fins a Cardedeu-Barcelona Més enda
vant analitzarem breument cada una de les possi
bilitats amb els seus avantatges i inconvenients .

La política de pous
Malgrat que en aquests moments és l'única solució 
factible i relativament assequible de cost, és una 
política de curt termini i aquí podem afirmar que 
"és pa per a avui i fam per a demà" El Pla de 
Vidreres té dos grans problemes amb els pous, i

també avantatges: les sorres no són transmissibles 
a l'aigua, són poc poroses i l'aqüífer de l'esmen
tat pla té una recàrrega escassa i poc travessada 
de recs i rieres Els cabals són escassos, si bé la 
qualitat de l'aigua és força acceptable, per no dir 
bona en alguns llocs concrets Malgrat tot i l'escas
setat manifesta de cabals, alguns pous presenten 
problemes de ferro, manganès, terbolesa, color i 
fluor (sobretot els de més de 130 metres de pro
funditat) .
La política d'anar fent pous, imprescindible avui, 
però que no és cap solució de futur, no es pot 
aguantar gaires anys més Si anem fent més pous 
anirem repartint més la misèria i no tindríem mai 
projectat el Vidreres que volem Sense aigua no hi 
ha progrés, sense progrés no hi ha futur 
Tampoc no podem afirmar rotundament que al Pla 
de Vidreres no hi ha aigua, la millor afirmació és 
que els cabals trobats fins avui són de bona quali
tat però escassos i que entre tots no els hem sabut 
trobar Són nombrosos els estudis de geòlegs, 
tècnics, saurís, etc . de vint anys cap aquí, ningú 
no ha trobat (almenys fins avui) cabals abundants 
i suficients per projectar Vidreres els propers 50 
anys, tirant pel cap baix
Els pous de Vidreres van des dels 3-15 metres els 
anomenats "d'aigües superficials", passant pels de 
40 a 80 metres els "d'aigües intermitges", i fins els 
de més de 100 metres que s'anomenen "d'aigües 
profundes" No ens consta que hi hagi cap pou a 
Vidreres superior als 250 metres de profunditat i 
queden molt lluny els pous que es fan a Alacant, 
posem per cas, que són d'uns 1 000 metres i la 
perforació dels quals costa al voltant d'un milió 
d'euros (amb aigua els 600-700 o 900 metres) . A 
tota la conca mediterrània s'ha pogut comprovar 
que la política de pous és una política de curt ter
mini i amb poc futur

Hi ha solucions?
Sí que n'hi ha, ara bé, no està al nostre abast i 
és l'Agència Catalana de l'Aigua (ACA) qui en té 
les competències i el finançament. Ja fa anys que 
es fan estudis en aquest sentit, ara bé, fins avui 
no hem pogut veure cap realitat i tant de bo ens 
equivoquéssim, però l'aigua d'algun gran canal/



canonada/dessaladora trigarà encara no menys 
de cinc a vuit anys, anant bé

Connexió amb la canonada de la 
Costa Brava centre-Pasteral
Com saben molts veïns, hi ha una canonada que 
surt de la planta potabilitzadora de Montfullà, al 
terme de Bescanó, i que va a parar a Castell-Platja 
d'Aro-Sant Feliu de Guíxols, etc . a la qual estan 
connectats els pobles que es troben en el seu camí 
com Cassà de la Selva, Llagostera, Santa Cristina 
d'Aro, Castell d'Aro. . . Es una canonada feta el 
1993-1994, ara fa només uns 10 anys, i és de 
600 mm de diàmetre fins a Llagostera, que és el 
tram que ens podria afectar, i treballa amb aigua 
per gravetat, sense empènyer Ara la previsió de 
l'ACA és d'autoritzar la connexió de Campllong 
i Riudellots de la Selva i en un futur hi ha la pos
sibilitat de duplicar la seva capacitat, que treballa 
al 100% a l'estiu (juny-setembre), fent uns dipòsits 
intermitjos, ampliant la planta potabilitzadora de 
Montfullà i empenyent l'aigua fins a un gran dipòsit 
que hi ha a l'alçada de Llagostera El preu actual i 
futur és bastant assequible, ja que hi ha un cànon 
aproximat per habitatge d'uns 6 euros/mes i un 
cost de l'aigua a la connexió general d'uns 0,24 
euros/m3 comprat "en alta" aproximadament, si 
l'Agència Catalana de l'Aigua autoritzés i financés 
al seu dia la despesa, fer una canonada nova des 
del macrodipòsit que l'ACA té a Llagostera molt 
més ben dimensionada d'uns 15 km i subministrar 
aigua "en alta" a Caldes de Malavella i posterior
ment a Vidreres
L'aigua d'aquesta solució és d'un preu assequible, 
el transport fins a Vidreres no és pas prohibitiu i 
podria arribar al nostre poble a un preu aproximat 
de 0,6 euros/m3 L'aigua ja se serveix potabilit- 
zada, és de bona qualitat i procedeix dels pantans 
de Sau-Susqueda, que és difícil que presentin difi
cultats per la bona recàrrega que tenen .

Transvasament des de la dessaladora 
de Blanes
Aquesta seria una opció que no recomanaríem, 
bàsicament pel tema del preu i pels aspectes que 
resumim a continuació: Les dessaladores tenen una 
vida útil de 15 anys (20 a tot estirar) i fins ara la 
seva construcció s'ha finançat amb fons europeus 
(85%) mentre que el restant 15% el paguen els 
abonats Tenen l'avantatge que l'aigua de mar 
podem afirmar que no s'acabarà mai, però l'in
convenient és que produeixen uns residus anome

nats "salmorra" altament contaminants, tenen un 
fort consum d'electricitat per poder potabilitzar 
l'aigua mitjançant "l'osmosi inversa" i tenen un 
preu que si no hi hagués cap més solució no s'hau
ria de mirar, però com que hi ha altres alternatives 
sí que s'ha de tenir en compte 
Així doncs, un m3 d'aigua a la sortida de la planta 
dessaladora de Blanes costa avui dia aproxima
dament 0,54 euros/m3, i un cop situada l'aigua 
a Pinars (Lloret de Mar) "en alta" ja costa 0,94 
euros/m3 Fer una canonada de 6 km fins al sector 
d'Altimira (on hi ha un dipòsit rectangular amb 
una capacitat de 2 milions de litres (Aiguaviva- 
Lloret Residencial) ja situaria el preu al voltant de 
1,35 euros/m3 pels 175 metres d'alçada manomè- 
trica que hi ha entre els dos punts A continuació, 
s'hauria de fer una nova canonada de 9 km, o bé 
aprofitar l'existent, fins arribar al Pla de Vidreres, 
amb unes petites impulsions per salvar els desni
vells, de manera que l'aigua d'aquesta procedèn
cia en cap cas arribaria per menys d'1,5 euros/m3 
de cost per a l'Ajuntament, i per reduir-ne el preu 
caldria barrejar-la amb l'aigua procedent de les 
captacions actuals, que com tothom sap té un cost 
infinitament inferior. A part de la procedència, preu 
a peu de dessaladora, hi ha els més de 20 km que 
cal transportar l'aigua superant forts desnivells 
Malgrat tot, insistim en què si no hi hagués cap 
altra solució ens hauríem de posar una bena als 
ulls i donar-li la benvinguda al preu que fos La 
qualitat de l'aigua d'aquesta procedència és 
bona

Transvasament del riu Tordera tal com 
va fer Maçanet
L'alternativa menys recomanable, ja que, malgrat 
introduir filtres de carbó, de sorra, etc , aquesta 
aigua sempre té problemes de qualitat: ferro, man
ganès i, sobretot, "regust de podrit" . Seria llarg 
d'explicar i avui no és el cas, però el vessament 
de productes tòxics que un dia de fa uns anys va 
fer una empresa química, va destruir la qualitat de 
tot un aqüífer de més de 30 km d'extensió i no es 
preveu que es pugui recuperar abans de cent anys . 
Si bé aquesta solució es troba en fer pous a la 
llera del Tordera, d'escassament 7-10 metres de 
profunditat, és aigua d'un riu avui dia força cas
tigat, amb una moratòria d'extraccions per part 
de l'ACA i, per tant, la pitjor solució que podríem 
donar per solucionar el problema de l'aigua de 
Vidreres No ens estendrem més perquè si no hi 
hagués cap altra solució hauríem de donar-li la
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benvinguda i encara gràcies, però no és així, ja 
que hi ha altres alternatives

Connexió amb el canal que va des de 
Bescanó (Pasteral) fins a Cardedeu- 
Barcelona
Sense cap mena de dubte, aquí tenim l'estrella 
de la corona, la millor solució tècnica, però amb 
greus i possiblement insalvables raons polítiques 
Aquí ens estendrem una mica més del compte, ja 
que la veiem com la solució estrella 
Per als que no ho sàpiguen, el règim del general 
Franco va fer als voltant dels anys cinquanta del 
segle passat, amb presoners de guerra, un canal 
enterrat uns 15 metres sota terra en forma de mitja 
canya, d'una mida considerable, ja que hi passa 
un tot terreny quan el netegen, operació que es 
fa habitualment un cop a l'any per enviar aigua 
des del pantà de Susqueda fins a Barcelona 
Transcorre per Bescanó, Anglès, Santa Coloma de 
Farners, Breda, Riells, Sant Celoni i Cardedeu, on 
hi ha una planta potabilitzadora des d'on l'aigua 
és transportada fins a Barcelona i la seva àrea 
metropolitana
Ens centrarem en el possible punt de connexió, 
situat a uns 4 km al nord de Santa Coloma de 
Farners, on circula l'aigua crua (és a dir, directa del 
riu o de Susqueda) a un preu (sense potabilitzar) de
0 06 euros/m3 D'aquí es podria fer una canonada 
d'uns 16 km fins a Vidreres, tot deixant aigua a 
cada poble que en volgués d'allà on passa: Santa 
Coloma de Farners, Riudarenes, Sils i Maçanet de 
la Selva (amb això millorarien molt la qualitat de la 
seva aigua) i, si arribés el cas, fent-la continuar fins 
a Caldes de Malavella L'aigua podria arribar a 
Vidreres, un cop potabilitzada i situada als dipòsits 
municipals, a un preu de 0,50 euros/m3 
Només cal solucionar el tema de l'aigua crua 
(directa del pantà) O bé es fa una gran planta 
potabilitzadora al lloc de connexió, és a dir, a 4 
km de Santa Coloma de Farners, o bé en cada 
punt de connexió dels pobles que hem esmentat 
es fan petites plantes potabilitzadores, de manera 
que cada localitat rebi una aigua neta i que com
pleixi la normativa sanitària Si es dimensionés 
convenientment aquesta canonada, podríem pro
jectar tots els pobles esmentats, no solament per 
als propers 50 anys, sinó per sempre més El cost 
de l'aigua seria molt adequat, ja que la diferència 
de cotes entre el punt de connexió al canal que 
va a Cardedeu-Barcelona, situat a 4 km de Santa 
Coloma i Vidreres fa que la canonada transcorri

pràcticament sempre de baixada 
Lamentablement no tindrem opció de triar la 
millor solució precost-qualitat-futur de l'aigua de 
Vidreres, perquè "en política, com en moltes altres 
coses, els camins dels senyor són inescrutables" i 
molt possiblement ni la mateixa ACA serà qui al 
seu dia prengui la decisió política final, que vindrà 
de més amunt
Personalment, calculo que d'aquí a 5 o 8 anys tin
drem una solució . Tant de bo que fos abans, ja que 
el subministrament d'aigua del poble pot entrar en 
col·lapse i fallida tècnica en qualsevol moment, i 
tant de bo que s'aguanti fins ara el pou d'en Cas
tells . Serà bo d'aquí a 20 anys poder comprovar 
quina solució es va donar al tema, jo crec que hi 
podem fer molt poc en un sentit o altre, i que la 
solució ens vindrà imposada EL REC CLAR servirà 
als qui escriguin la història de Vidreres per veure 
de quina forma s'ha resolt un tema tan important 
com és el de l'aigua del poble

Resum final
A tall de resum, em permetran prioritzar les possi
bles solucions per ordre òptim:
- PRIMER: Connexió, a 4 km de Santa Coloma, al 

canal que va de Susqueda a Barcelona
- SEGON: Connexió amb la canonada de la 

Costa Brava centre a l'alçada de Llagostera
- TERCER: Connexió amb la dessaladora de 

Blanes a l'alçada dels Pinars de Lloret de Mar
- QUART: Anar a buscar l'aigua de la Tordera .
- CINQUÈ: Resar (que plogui) .
Voldríem advertir d'un perill que es pot observar 
llegint els diaris, i és que ens podem quedar sols i 
que la solució arribi molt més tard del compte Per 
una banda observem que Campllong i Riudellots 
de la Selva es connectaran a la canonada de la 
Costa Brava centre en breu; Caldes de Malavella 
ha anat a buscar l'aigua a 5 km a Can Gelabertó 
(direcció Cassà); Sils, que teòricament anava 
sobrat d'aigua, ara se la guarda per a l'expansió 
urbanística prevista a l'altra banda de la carretera 
anant cap a Santa Coloma; Maçanet, encara que 
d'una qualitat deficient, té aigua . I Vidreres? Doncs 
a Vidreres ens hem quedat sols (de moment) al bell 
mig de la pel·lícula .
Una darrera reflexió personal, crec que per al 
coneixement del territori i alguns coneixements 
sobre l'aigua, encara que cada dia en sabem 
menys, tenia l'obligació de fer aquest treball-resum 
d'un tema tan important com és l'aigua per al futur 
d'aquest poble de Vidreres



Reflexions des de l’oposició:
Valoració d'un any de govern

REGiDORS DE L'AJUNTAMENT DE ViDRERES A 

L 'O PO SiC iÓ  (PSC)

Si l'objectiu i la tasca de l'oposició fos simplement 
criticar ja podríem plegar Creiem que el que s'ha 
de fer és controlar i intentar millorar el treball que 
fa l'equip de govern, per tant, la nostra crítica ha 
de mirar de ser constructiva i ells, per la part que 
els toca, han d'acceptar aquesta com quelcom 
positiu i no veure-ho com un retret o enfrontament 
Hem de partir de la premissa que la tasca de govern 
no és fàcil i pensar que l'Equip de Govern format 
per CIU-ERC estan fent tot el que poden pel poble. 
Però fins i tot partint d'aquí, ens és impossible fer 
una valoració positiva d'aquest any de govern 
Posarem uns quants exemples que pensem que són 
bastant significatius, no només per la importància 
del fet (que Déu n'hi do) sinó perquè ens demostren 
la manera que tenen de treballar, improvisant, o 
sigui, anant a salt de mata 
A principis de juny, sorpresos, sentim pels altaveus 
que es recomana tenir cura amb el consum de 
l'aigua, ja que podríem tenir restriccions La gent 
es preguntava com era possible que en aquestes 
dates, havent tingut una primavera tan plujosa, no 
tinguéssim aigua El problema era que la bomba 
d'aigua del pou de Can Castells s'havia avariat 
Les nostres preguntes són: A l'hivern, com es feia 
sempre, s'ha fet el manteniment de les instal·lacions 
que és quan es pot deixar, algun dia, un pou sense 
funcionar sense generar inconvenients? Com és 
que no hi ha una bomba de recanvi per a aquests 
casos? Per canviar una bomba es tarda quatre 
dies? Vosaltres mateixos penseu les respostes 
Una altra qüestió és la dels carrers del centre del 
poble. No parlarem de com s'estan allargant 
aquestes obres, tots ho veiem, però, i de la circula
ció, què en penseu? Es cert que hi ha facilitat per 
anar al centre del poble, tots els carrers principals 
hi condueixen però, per sortir-ne, com s'ha de fer? 
Mira que resulta difícil, sobretot, si portes una fur
goneta o un camió de repartiment 
Els carrers, jardins i parcs: Fa tres o quatre mesos 
vam intentar fer-nos ressò de com estaven els car
rers, els jardins i els parcs del poble pel que fa al

grau d'abandonament i de brutícia que s'hi acu
mulava, perquè sabessin que hi havia un sector de 
la població que estava descontent d'aquest servei, 
però, què s'ha fet? A nosaltres ens sembla que ben 
poca cosa, els carrers estan més bruts que mai, hi 
ha herbes per tot arreu, el poble està canviant la 
seva imatge
Un altre punt seria que les cartelleres on s'ha 
d'exposar la informació municipal continuen estant 
buides, amb la mateixa excusa i nota informativa 
de fa mesos, dient que estan buides perquè hi ha 
molta informació i no hi cap Si a això hi sumem 
que a la cartellera exterior de baix de l'Ajuntament 
tampoc no s'hi penja res, ja ens direu com ens faci
liten la informació?
Un altre aspecte curiós és que, segons diuen, 
s'intenta potenciar el comerç del poble Però quan 
l'Ajuntament ha de comprar un cotxe per als vigi
lants el compra en una altra població, una forma 
curiosa de potenciar el comerç del poble 
Una altra forma on es demostra la seva manera de 
fer és en l'organització a l'hora d'atendre visites
o concertar reunions . Com es pot quedar amb 
quatre persones a la mateixa hora i presentar-se 
tres quarts d'hora més tard? Com pots convocar un 
col·lectiu a una hora determinada i tenir-los més de 
mitja hora esperant a fora quan era previsible que 
a aquella hora no poguessin reunir-se? Si això fos 
un fet puntual es podria entendre, però no quan 
passa sovint
Els projectes que van presentar en els seus progra
mes, geriàtric-centre de dia, locals per a joves, etc 
alguns d'ells tan detallats que fins i tot hi posaven 
el plànol, no estan ni tan sols establerts en els pres
supostos, no la instal·lació en si, sinó que ni el pro
jecte no hi és establert Per tant, si volen portar-lo a 
terme, que comencin a treballar perquè ja portem 
més d'un any d'endarreriment 
Una altra qüestió a parlar seria l'augment dels 
impostos Segur que en aquests últims dies tothom 
ho ha notat, més o menys, doncs ja s'ha cobrat 
l'IBI (Impost sobre Béns Immobles), que per cert ha 
coincidit amb el rebut d'escombraries i d'aigua A 
la nostra manera d'entendre, l'augment que s'ha 
aplicat és desmesurat i la falta de planificació en
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Centre de la vila.- Herbes 
que tenen cinc mesos. Una 
mostra d'aquell poble tan "net 
i endreçat" que es prometia.

el cobrament ha fet que coincidis
sin i provoquessin situacions de 
malestar
I ja, per últim, i no perquè no hi 
hagi més coses a comentar, sinó 
perquè no volem atabalar la gent, 
cal recordar que, a finals del nostre 
govern, un grup de Vidrerencs/ 
ques van recollir firmes demanant 
que se solucionés el problema 
que hi ha per travessar el pont del 
Reclar (al costat del pavelló), ja 
que no té voral i els vianants per 
passar-hi han d'ocupar la calçada 
i això representa un risc Nosaltres 
vam arribar en l'acord amb el 
Departament de Carreteres de la 
Generalitat que quan el Pla Gene
ral estigués aprovat, ells ampliarien 
el pont del Reclar. Ja fa més d'un 
any que el Pla General és aprovat i 
el més calent respecte a aquest punt 
està a l'aigüera
En el Ple Municipal del dia 29 de 
juny vam presentar la proposta de 
què l'Ajuntament fes que el Depar
tament de Carreteres portés a terme 
el projecte d'ampliació del pont del 
Reclar o que construís una passera 
d'ús exclusiu per a vianants 
Aquesta proposta no va ser apro
vada, ja que l'Equip de Govern 
actual hi va votar en contra 
Al principi d'aquest escrit, ja us 
hem dit quina era la nostra valora
ció d'aquest any de govern, ara us 
toca a cada un de vosaltres com a 
ciutadans/es de Vidreres fer-la 
Nosaltres, des de l'oposició, conti
nuarem treballant pel poble

Nova ubicació del 
CEIP Sant Iscle

GRUP M UNiCiPAL PEL PROGRÉS DE ViDRERES (PSC)

Segons informacions municipals, el CEIP Sant Iscle ha d'ampliar les 
seves instal·lacions, ja que passa a ser una escola de doble línia i 
per motius d'espai, la nova construcció s'haurà d'ubicar en un altre 
lloc Fins aquí tots d'acord i satisfets que el Departament d'Educa
ció hagi pres aquesta decisió, ja que aquest fet ens estalviarà pro
blemes i riscos innecessaris, perquè mentre s'estigui construint la 
nova escola, els nens i nenes podran seguir fent classes en el Sant 
Iscle sense haver de coincidir alumnes i obres en el mateix lloc En 
el que el nostre grup no està d'acord és en el lloc on l'actual equip 
de govern pensa ubicar la nova escola Per si encara no us ha 
arribat, sembla ser que pensen en un solar d'una extensió aproxi
mada de 7 500 m2, situat entre la Pineda d'en Mazó i embalatges 
Casajuana, a les Bòries . Cert és que quan es va redactar el Pla 
General, el nostre grup el va catalogar com a zona d'equipament, 
però mai pensant en una futura escola Hem de pensar que una 
escola comporta molt de trànsit, no només de vehicles particulars, 
sinó també d'autobusos, per tant, és millor que estigui situada en 
un lloc de fàcil accessibilitat pel que fa a transport i pàrquing, cosa 
que no serà així un cop s'hagi desenvolupat la unitat d'actuació 
d'aquell sector, ja que l'escola quedarà envoltada de carrers 
Aquest solar, com ja hem dit, té una superfície de 7 500 m2, que 
és el mínim que exigeix el Departament d'Educació per fer la nova 
construcció Nosaltres creiem que, si es pot, a l'hora de fer una 
obra nova l'Ajuntament ha de preveure el que pot passar i no 
només tenir els m2 que s'exigeixen, ja que mai no se sap la vida 
d'aquesta nova instal·lació i els possibles nous serveis que haurà 
de donar
Nosaltres vam proposar un altre solar situat dintre del SUS 9, 
perquè tots ens entenguem, on hi havia la carpa de l'entrada de la 
fira dels tractoristes, pels motius següents:
- Aquest solar té una extensió de 13.985 m2 .
- Té més fàcil accessibilitat pel que fa a transport, pàrquing . . .
- Està més pròxim al nucli del poble, CAP, Centre Cívic, Llar d'In

fants .
I quant a l'adquisició del terreny, l'Ajuntament té la possibilitat 
d'adquirir-lo, sigui en forma de pagament, permuta o mixt 
Vam demanar al Ple de la Corporació que prengués l'acord de fer 
un estudi exhaustiu de la viabilitat de la nostra proposta, després 
de molts estires i arronses, es va prendre l'acord de fer un estudi, 
però la veritat és que no sabem quin estudi s'ha fet, només sabem 
que en el passat Ple Municipal del dia 29 de juny es va aprovar 
on es construirà el nou col·legi i, com us podeu imaginar, no és 
el lloc on nosaltres vam proposar El temps dirà qui anava més 
encertat
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El debat

La remodelació del centre del poble és motiu de polèmica: ha 
de ser zona de vianants, han de passar-hi cotxes, es poden compartir 
els dos usos...? Quin model de poble volem? El Consell de Redacció d'El 
Rec Clar hem sortit al carrer per recollir algunes opinions sobre els usos 
del centre del poble. És només una mostra, però ens sembla suficient 
per exemplificar la diversitat d'opinions. Us convidem a participar en 
el diàleg enviant les vostres aportacions (signades, no anònimes) per 
correu a l'adreça de la revista (C/ Catalunya, 29) o a l'adreça electrò
nica elrecclar@hotmail.com o dirigint-vos personalment a algun dels 
membres d'aquest consell de redacció, i les publicarem en el proper 
número.

M O N TSE VILA - M O N TSE C iURANA

Creieu que el centre del poble ha de 
ser per a vianants o ha de permetre 
el pas dels cotxes?

IMMA JOALS TARRE 
Per als cotxes, per poder apar
car la gent que vingui a comprar 
i anar rotant. Que els botiguers 
no aparquen aquí durant tot el 
dia?

PILAR MARTÍN MONTOYA 
Per part dels vianants és millor 
que no hi hagi cotxes: per 
passar amb el cotxet, amb 
la bicicleta També entenc la 
part dels botiguers, perquè és 
més còmode per a la gent que 
compra poder carregar les 
bosses al cotxe i, per tant, seria 
interessant marcar un horari per 
al trànsit de vehicles .

ANNA BATLLOSSERA I 
BORRELL
Permetre el pas dels cotxes i 
fer zona blava . Als que tenim 
negoci és el que realment ens 
interessa

JOAN PERICOT FONTANELLA 
Ha de permetre el pas dels 
cotxes perquè la gent es queixa 
de no poder circular amb cotxe 
per anar a comprar. De vianants 
seria més bonic per als qui hi 
viuen, però per als comerciants 
no

ÀNGEL FALGUERAS I 
MASFERRER
S'ha de permetre el pas dels 
cotxes i deixar estacionar els 
cotxes en zones blaves

DOLORS BOSCHDEMONT 
TORRENT
Per a vianants, però si ho volen 
implantar unes quantes hores 
val, sempre que ho facin amb 
zona blava

DOLORS GAY RABASSA 
Particularment a mi m'agrada 
per a vianants Crec que els 
comerciants hi sortiran gua
nyant.
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restringida per fer determinats 
serveis, com per exemple, la 
càrrega i descàrrega

XAVIER HOMS BALMANYA 
Crec que hauria de ser per a 
vianants, però com que no tenim 
infraestructures (aparcaments 
cèntrics), meitat cotxes, meitat 
vianants . Des de l'Associació de 
Comerciants creiem que s'han 
de crear zones blaves i retornar 
a les direccions d'abans .

RAÜL VALLS LUCEA 
Ha de ser preferentment per 
a vianants per diverses raons: 
humanitzar el poble, que els 
carrers siguin per a la gent 
gran, per als nens Aquest 
hauria de ser un projecte de 
futur per a un poble que vulgui 
superar els perjudicis que
suposa l'increment de circulació 
de vehicles

COMAS
Jo sóc partidari de donar
preferència als vianants però 
també crec que en certes hores 
s'hauria de permetre el pas de 
vehicles Crec que el carrer
Catalunya ha de ser tot per a 
vianants 

els altres carrers Acabem de 
ser pares i ens adonem que no 
podem passar per molts llocs 
amb el cotxet

CÈLIA GAFAS CASSÀ 
Per a vianants, perquè consi
dero que tenen més prioritat les 
persones que els cotxes

JOSEP XICOLA I BATALLE 
Ha de permetre el pas dels 
cotxes i aparcar-hi amb unes 
limitacions horàries, però el 
vianant ha de poder passar-hi 
bé

ANNA GABARDINO FULLÀ 
Per a vianants, però habilitant 
zones per poder aparcar

IOLANDA OLLER I PRATSEVALL 
Personalment crec que ha de ser 
per a vianants, però si és així no 
hi haurà massa vida al poble 
Però també crec que cal habili
tar zones d'aparcament perquè 
els comerços no se'n ressentin .

RAQUEL ANDRES RIBAS 
Penso que hauria de ser per a 
vianants, però que deixessin 
passar els cotxes per a càrrega 
i descàrrega . Però abans de 
fer una cosa com aquesta crec 
que s'haurien de mirar bé tots

JOAQUIM FÀBREGA RIERA 
Jo prefereixo que sigui per a 
vianants, però si això no pot ser 
s'hauria de permetre el pas de 
cotxes de manera puntual

MERCÈ VAQUER HUARTE 
Preferentment per a vianants, 
perquè es podrien fer activitats 
per potenciar el centre del poble 
i que la gent no només hi anem 
a comprar S'han de buscar 
horaris per a la circulació
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Balanç de la 29a Fira de 
Tractoristes

Susanna Masnou, tercer premi del Concurs de fotografia de la Fira de Tractoristes

FIRA DE TRACTORISTES

Des de la Comissió de la Fira de Tractoristes, 
volem fer un petit resum del que ha sigut la Fira 
d'enguany
D'entrada i abans de res, volem agrair molt sin
cerament al poble de Vidreres, a la seva gent i 
al nostre Ajuntament, la seva col·laboració i par
ticipació en un acte com aquest Ha sigut molta 
la gent, que amb el seu petit o gran ajut ha tirat 
la fira endavant, ja sigui a partir d'esforç perso
nal o manllevant propietats i béns, fent possible 
que la Fira gaudís d'un privilegiat entorn i d'una 
col·laboració humana excepcional Sense tots, no 
haguéssim pogut
Si fem un balanç global, aquest és realment molt 
positiu . Més de 6.000 números-entrades es van 
vendre entre els dos dies, xifra que equival a TOTA 
la població empadronada a Vidreres No obstant, 
els visitants van venir de llocs ben diversos (tal i 
com queda registrat en el "Llibre de Visites"), i 
molts van ser els visitants que van repetir el diu
menge tot aprofitant que el número-entrada era 
vàlid per als dos dies
No obstant, també hem trobat alguns punts a 
millorar en properes edicions, perquè any rere 
any aspirem a fer una fira millor, i la propera, 
és la trentena Fira! I poques Fires poden presumir



Montse Vila, segon premi del Concurs de 
fotografia de la Fira de Tractoristes.

Susanna Costas, accèssit del Concurs de 
fotografia de la Fira de Tractoristes.

d'aquesta experiència
Volem acabar aquesta petita memòria amb una 
de les dedicatòries que vam trobar escrites en el 
"Llibre de Visites", que ens omple d'orgull i d'ànim 
per seguir treballant:
"Encara que el temps no hi acompanyi, 
encara que els insatisfets ho critiquin, 
encara que hi hagi oposició negativa, 
l'orgull de la feina i les coses ben fetes 
us han d'omplir l'esperit.
Perquè ha estat així, 
perquè no defalliu!".
Per tant, i una vegada més, moltes gràcies a tota la 
gent que ha fet possible aquesta realitat, i esperem 
que en properes edicions nova gent aporti més 
idees i ajut per tirar-ho endavant!

Membres de la Penya Blaugrana de Vidreres el 16 de maig a punt d'assistir al Teatre Nacional 
de Catalunya a la representació de l'obra "Maria Rosa", d'Angel Guimerà.
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Catalunya contra el càncer
Una antiga 

reivindicació ha estat, 
per fi, atesa: Girona ja 
té un centre clínic de 
referència per com
batre el càncer, capaç 
d'atendre les necessi
tats que puguin pre
sentar les comarques 
gironines.

PILAR CORT

Presidenta, AECC-Catalunya co n tra  

ei Càn ce r

Apuntem unes dades descrip
tives sobre la incidència de la 
malaltia El càncer és la segona 
causa de mort entre la població 
europea i la primera causa de 
mort prematura Les últimes 
dades clíniques indiquen que 
a Catalunya el càncer s'ha con
vertit en la primera causa de 
mort entre els homes Pel que fa 
referència als tumors de major 
incidència haurem d'enregis
trar els de pulmó, colorectals, 
de mama, prostaics i gàstrics 
Un panorama tan cru requereix 
l'existència paral·lela de rea
litats estimulants que permetin 
combatre'l, com la posada en 
funcionament d'acceleradors 
lineals i de bombes de cobalt 
que serveixen perquè les perso
nes afectades de càncer puguin 
concebre fundades esperances 
de curació
La via dels impostos és insufi
cient per cobrir tots els fronts 
oberts en la guerra contra el 
càncer Per això és necessari 
que, juntament amb els poders 
públics, s'impliqui la societat 
civil . El seu concurs és impres
cindible per generar recursos 
econòmics que permetin exe

cutar amb la màxima eficàcia, 
coordinació i eficiència els 
protocols d'investigació i tracta
ment que estableix l'oncologia 
moderna L'AECC-Catalunya 
contra el Càncer, organització 
independent sense ànim de 
lucre, actua, des de fa ja 50 
anys, en aquest sentit 
Convé també explicar amb 
absoluta transparència, i 
perquè no passi desapercebut a 
l'opinió pública, on van a parar 
els fons que recapta l'AECC- 
Catalunya contra el Càncer a 
través de les seves operacions 
de postulació Per exemple, 
aquesta entitat va comprar 
el primer mamògraf que es 
va posar en funcionament a 
Girona (hospital de Santa Cate
rina); la bomba de cobalt (radi
oteràpia) ubicada actualment a 
l'ICO; les butaques ergonòmi- 
ques que necessiten els pacients 
sotmesos a quimioteràpia en la 
unitat de medicina ambulatòria 
(UMA), així com els cortinatges 
de separació de bucs per pre
servar la necessària intimitat 
dels assistents, els televisors de 
les sales d'espera i recuperació 
de tractaments i, per si això fos 
poca cosa, dins de les activitats 
de l'últim exercici han d'ano-

tar-se els serveis d'ajut mèdic, 
psicològic i social requerits per 
gairebé dos-cents nous pacients 
i familiars. Parlem de milers 
de visites realitzades sempre 
en coordinació amb l'equip 
sanitari
A aquesta sèrie d'elements pun
tuals, cal afegir que les recap
tacions de l'AECC-Catalunya 
contra el Càncer fomenten la 
investigació oncològica i con
tribueixen a la formació d'in
vestigadors
Aquestes dades obliguen a 
agrair públicament a la ciu
tadania les seves aportacions 
econòmiques i a reconèixer la 
ingent i desinteressada tasca de 
centenars de voluntaris i volun
tàries que amb el vell procedi
ment de la guardiola surten al 
carrer per demanar diners que 
serveixen per pal·liar els efectes 
devastadors del càncer 
Una causa que no admet demo
res, recels ni enveges: lluitar a 
Catalunya contra el càncer 
Per acabar, cal recordar que 
l'any 2003 a Vidreres es van 
recaptar 6.039 euros, segons 
les dades de la secció local 
de l'AECC. Agraïm la col- 
laboració dels vidrerencs
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Trobada de 
plaques de 
cava

Prop de 400 persones varen 
assistir a la 3a Trobada de 
plaques de cava, que va tenir 
lloc el dissabte 26 de juny de 
2004 al pavelló municipal de 
Vidreres
Els assistents van poder adqui
rir l'ampolla de tirada limitada 
amb placa exclusiva de la cava 
Ferré-Garriga que es va comer
cialitzar per a l'ocasió .
La trobada es va iniciar a les 10 
del matí i va finalitzar a les 2 
de la tarda i el públic assistent 
no solament va gaudir amb les 
plaques de cava, sinó també 
amb un esmorzar a base de pa, 
botifarres i bon vi

Vidreres 
és el quart 
municipi 
més poblat 
de la Selva

Un cop efectuada la regularit
zació i actualització del Padró 
municipal d'habitants, el cens 
de població de Vidreres a 16 
de juny de 2004 era de 5 932 
habitants (3.096 homes i 2 . 836 
dones)
El continuat creixement d'ha
bitants experimentat els últims 
anys situen Vidreres com 
a quart municipi amb més 
població de la comarca de la 
Selva, per darrere de Blanes, 
Lloret de Mar i Santa Coloma 
de Farners

Cap de setmana 
intercultural de 
vidreres

GRUP INTERCULTURAL JA M IA  KAFO

El Cap de Setmana Intercultural que organitza el Grup Intercultural 
Jamia Kafo té per objectiu donar a conèixer la realitat de la immi
gració a Vidreres En la seva planificació i execució hi participen 
persones immigrades de diferents procedències com Marroc, Xile, 
Colòmbia, Gàmbia, etc
Enguany, hem portat a terme diverses activitats relacionades amb 
aquests països d'origen de moltes de les persones immigrades que 
conviuen amb nosaltres i, alhora, hem desenvolupat una activitat 
genèrica, l'exposició "Seriosament 25 arguments per la pau", que 
ha anat lligada a la Consulta Contra la Guerra d'ara farà més d'un 
any, i que a Vidreres va realitzar la nostra entitat 
En aquesta línia, també dir que per primer any s'ha portat i instal·lat 
una haima del Sàhara a la plaça de l'Església, on s'hi ha portat a 
terme diverses activitats relacionades amb la cultura marroquina, com 
són el te i les pastes, la henna o el concert de darbukes . El col·lectiu 
marroquí de Vidreres es va implicar de manera ferma i seriosa per 
tal de facilitat punts de diàleg i coneixement cultural entre les perso
nes immigrades del Marroc i la societat d'acollida El mateix cal dir 
del col·lectiu de Gàmbia, Senegal i Malí que viu a Vidreres i que va 
col·laborar i poder gaudir del concert que es va portar a terme al 
Teatre del Casino "la Unió" a càrrec dels senegalesos Mayo Diao i el 
grup Foyre Fouladou També mencionar que al concert hi van assistir 
nombroses persones de Vidreres que van quedar impressionades 
i sorpreses del desenvolupament del concert, tant pel que fa a la 
música i la contundència dels tambors com pel que fa al coneixement 
del comportament cultural en una festa d'aquest tipus
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També cal dir que el Grup Intercultural Jamia Kafo, 
arrel dels atemptat de l'11 de març a Madrid, 
va creure convenient donar a conèixer la cultura 
islàmica i la dimensió d'aquesta religió, per tal 
de trencar els prejudicis que sovint etiqueten 
musulmà com a terrorista En aquest sentit, creiem 
que els companys del Consell Islàmic Cultural de 
Catalunya van aportar dades objectives per tren
car aquests tòpics i alhora, van encoratjar-nos a 
seguir treballant com fins ara 
Finalment volem destacar la presentació del

llibre "De Nador a Vic", perquè des de l'associ
ació pensem que cal donar la paraula a aquelles 
persones immigrades que poden servir de model 
d'integració als compatriotes i alhora, donar a 
conèixer també que la immigració no sempre 
ha d'anar associada a les notícies nefastes dels 
mitjans de comunicació Pensem doncs que el 
llibre de Laila Karrouch és un bon exemple d'una 
experiència personal positiva relacionada amb un 
procés migratori
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Alumnes de Cicle Mitjà i Cicle Superior realitzant un taller.

L'escola Sant Iscle de colònies
Cicle InicialCEIP SANT ISCLE

h t t p : / / w w w .x t e c .e s /  c e i p -s a n t i s c l e -v id r e r e s

Educació Infantil

Els dies 20 i 21 de maig, els nens i nenes de P5 
van anar de colònies al Club Hernando Fierro de 
Pujarnol (Pla de l'Estany)
A més de les diferents activitats de treballs plàstics 
i de coneixement de l'entorn, van descobrir el follet 
Lluc, que va regalar una estrella a cada nen i nena, 
a fi de demanar-li un desig .
Va ser una experiència diferent, de la qual guar
daran molt bon record!

Els alumnes de Cicle Inicial van estar a l'Escola de 
Natura Can Ramió (Hostalric), els dies 17 i 18 de 
maig
Van fer activitats de natura compaginades amb 
d'altres de més lúdiques. El centre d'aquestes 
activitats era la bruixa Marduixa a qui, els nenes i 
nenes, van haver de preparar una pòcima màgica 
per tal de desfer l'encanteri que l'havia convertida 
en planta
Una aventura apassionant!

Cicle Mitjà i Cicle Superior

Alumnes de Cicle Inicial a l'escola de natura 
Can Ramió.

El cap de setmana del 24 i 25 d'abril es van dur 
a terme les colònies dirigides als alumnes de Cicle 
Mitjà i Cicle Superior, organitzades per l'APA i 
gestionades per l'Aula de Natura de Vidreres 
Es van realitzar a la casa Can Què d'Esponellà (Pla 
de l'Estany), amb el propòsit d'organitzar un cap 
de setmana lúdic amb jocs, tallers i rutes, alhora 
de transmetre als alumnes el màxim d'informació 
i coneixements possibles; sense oblidar que l'eina 
de treball en tot moment havia de ser el joc 
Tots s'ho van passar molt bé, tant els nens i nenes 
com l'equip educatiu 
L'any que ve hi tornarem!

http://www.xtec.es/


Setmana cultural,
un recorregut per Europa

Aquest curs, durant la setmana cultural celebrada a finals 
d'abril, hem treballat diferents països europeus relacionats amb el 
Projecte Comenius en el qual participem. 
Cada classe va triar un país d'Europa per treballar: 1r, França; 2n, 
Irlanda; 3r, Alemanya; 4t, Rússia; 5è, Romania i 6è, Països Baixos.

ALUM NES CICLE M ITJÀ I SUPERIOR - CEIP SALVADOR

ESPRIU

Prèviament a la setmana cultural:

• Els nens i nenes de cada curs ens vam dividir 
en grups per tal de treballar diferents aspectes 
del país: gastronomia, geografia, monuments, 
personatges històrics, llengües i vocabulari . . .

• Buscàvem informació en llibres, guies de viatge, 
enciclopèdies També van navegar moltíssim 
per internet, però no va ser gaire fàcil, moltes 
de les pàgines que trobàvem estaven en altres 
idiomes i costava triar i traduir el que era més 
important

Amb tot aquest material vam fer murals molt 
grans i bonics i els vam penjar a les classes per 
decorar-les i que donés la impressió que està
vem en aquell país .
Al mateix temps, els mestres van preparar uns 
dossiers de cada país adaptats a cada cicle per 
poder treballar quan anéssim a visitar-lo 
Vam recollir objectes, llibres, contes, vestits 
típics, instruments musicals, diaris, revistes, 
envasos, llaunes, quadres per tal de fer una 
petita exposició a cada classe per completar la 
mostra
Cada curs va decorar l'entrada de la seva classe 
amb rètols molt grans que donaven la benvin
guda en el seu idioma i la porta de cada classe
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la vam convertir en un paisatge, monument o 
personatge representatiu del lloc escollit Així, 
l'entrada de 1r era una gran Torre Eiffel, la de 
2n els impressionants penya-segats de Moher, la 
de 3r l'emblemàtica Porta de Brandenburg, la de 
4t la colorista Basílica de Sant Basili, la de 5è el 
famós comte Dràcula i la de 6è un típic molí de 
vent holandès

La Setmana Cultural va arribar i tot estava prepa
rat, l'escola estava molt maca i diferent 
Cada dia, del dilluns 26 al divendres 30, anàvem 
a visitar i treballar un país diferent 
Els nens de cada classe fèiem una explicació de tot 
el que havíem après als companys que ens visità
vem Després ens quedàvem en aquella classe a 
fer el dossier amb l'ajuda dels murals, dels llibres, 
dels mestres Ens havíem d'esforçar molt per trobar 
la informació Vam descobrir altres cultures, vestits, 
menjars i productes típics, personatges famosos, 
llegendes, éssers fantàstics Vam aprendre a 
situar els diferents països en el mapa d'Europa 
A la tarda fèiem tallers relacionats amb els països 
treballats: 1r, taller de pintura amb tècnica punti- 
llista; 2n, un plat teixit amb llanes dels colors de 
la bandera irlandesa; 3r, un quadre de Max Ernst 
amb ceres; 4t, una icona russa sobre fusta; a 5è, 
una capseta decorada amb rat-penats, i 6è, un 
recuit i un mató
Quan acabàvem els tallers podíem anar a fer 
diverses coses més: esports, danses i jocs típics o 
mirar vídeos sobre Irlanda i Holanda 
L'últim dia, a les 5 de la tarda, vam convidar els 
pares a visitar les diferents classes, perquè ells 
també poguessin fer el recorregut i veure el que 
havien treballat i après els seus fills 
Ah! Els nens i nenes d'Educació Infantil també hi 
van participar! P3 i P4 van treballar Catalunya i 
P5 va treballar Geòrgia Van decorar els baixos 
de l'escola amb murals de llocs típics de Catalunya 
(muntanyes de Montserrat) i la porta de P5 amb les 
muntanyes del Caucas
Aquest viatge per Europa ha estat molt interessant, 
ens ha servit per conèixer diferents cultures . Ha 
estat molt útil perquè hem après moltes coses dels 
nostres veïns d'Europa d'una manera divertida 
Seria bonic que es repetís cada any i crec que tots 
els nens i nenes hem de felicitar-nos per l'esforç 
que hem fet i el que hem après

2n de 
batxillerat i 
la selectivitat
IES DE VIDRERES

El divendres 18 de juny es va celebrar a l'IES un 
acte per acomiadar els alumnes que aquest curs han 
fet 2n de batxillerat Va ser una celebració familiar 
i molt emotiva, en el transcurs de la qual els batlles 
de Vidreres i Maçanet van adreçar unes paraules 
als alumnes i els tutors van lliurar un diploma i una 
orla a cada alumne enmig dels aplaudiments dels 
companys A continuació, els batlles van lliurar els 
premis als guanyadors dels "Premis dels Treballs 
de Recerca sobre l'entorn de Vidreres i Maçanet" . 
Els treballs guanyadors van ser "L'Entorn Ideal: 
Turisme Rural a Vidreres" de Laura Melero Prats 
i "Frit Ravich, un nou concepte d'empresa" de 
Meritxell Verdaguer Codina . Finalment, després de 
fer unes quantes fotografies, hi va haver un aperitiu 
ofert per l'AMPA Durant l'aperitiu, els alumnes van 
aprofitar per comentar com els havia anat la selec
tivitat, i les angoixes i malsons que havien tingut les 
darreres nits La majoria no volien ni pensar-hi i 
estaven desitjant "fer vacances"
A continuació teniu una breu pinzellada del que 
pot representar acabar segon de batxillerat
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Foto del dia de la festa dels alumnes de 2n de batxillerat, promoció 2002-2004.

"El divendres 14 de maig per fi vam acabar segon 
de batxillerat, encara que hi havia gent que se les 
havia de veure amb les recuperacions. Després 
d'haver aprovat els exàmens finals o les recupera
cions ens quedava l'últim pas: preparar-nos per a 
la selectivitat.
Vam estar tres setmanes preparant-nos per als exà
mens de selectivitat i tot i que el resultat d'aquests 
exàmens determinaria en molts de nosaltres el 
nostre futur, els nervis no van ser presents durant 
les classes de repàs, però sí els últims dies abans 
de les proves, com si comencéssim a prendre cons
ciència que ens hi jugàvem molt.
El primer dia, el 15 de juny, estàvem tots nerviosos, 
ja que no sabíem res del que ens esperava, per a 
nosaltres era una experiència totalment innova
dora, però la majoria vam controlar els nervis. 
Aquest primer dia ens tocava examinar-nos de 
matèries comunes, és a dir, tothom, fos quin fos el 
seu tipus de batxillerat, havia de fer tres exàmens 
de les diferents llengües que eren castellà, català i 
anglès. Tot i fer tres exàmens en un matí, la majo
ria de nosaltres vam sortir amb bastants ànims, ja 
que coincidíem en afirmar que ens esperàvem uns 
exàmens més difícils. El fet d'animar-nos va servir 
per donar-nos una mica de confiança i tranquil- 
litat de cara als pròxims dies.
El dia 16 els exàmens tenien més dificultat, però

tot i així, podria haver estat pitjor. Quan va arri
bar l'últim dia, tots teníem ganes d'acabar d'una 
vegada per totes aquells exàmens, i així va ser, 
encara que n'hi va haver que van anar més bé 
que d'altres.
Parlar de la selectivitat i descriure tot allò que ens 
va passar o què podíem pensar és parlar en gene
ral. Cadascú té una idea de la selectivitat un cop 
ja l'ha feta, però tots nosaltres sabem que la selec
tivitat és una prova de la qual te'n van parlant 
des de primer de batxillerat i, fins que no arriba 
el moment, no saps com has de reaccionar. Sens 
dubte, aquesta prova espanta, però no deixen de 
ser uns exàmens de més i fins i tot una miqueta més 
fàcils que els exàmens de segon de batxillerat, ja 
que les preguntes són de conceptes bastant gene
rals i normalment no s'ha de concretar massa en 
les respostes.
La selectivitat és una prova que només intimida i que 
pot ser desastrosa per culpa dels nervis, perquè si 
s'ha portat un bon ritme al llarg del curs i se saben 
controlar els nervis tothom pot aprovar-la".
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Bons resultats de les 
atletes vidrerenques

L'atleta vidrerenca del Girona Costa Brava Jéssica Soto va 
guanyar el concurs de salts de perxa del Campionat estatal infantil 
d'atletisme, que es va disputar a finals de juny a Pontevedra. Jéssica 
Soto va participar en l'esmentat campionat com a membre de la selec
ció catalana d'atletisme i va fer un salt de 2,90 metres.

La mateixa setmana, con
cretament el dissabte 26 de 
juny, l'atleta vidrerenca del JA  
Sabadell, Gemma Masnou, va 
quedar tercera en la prova dels 
3.000 obstacles del Campionat 
estatal d'atletisme per federaci
ons que se celebrà a Valladolid 
Gemma Masnou, que la set
mana anterior ja havia quedat 
tercera en la mateixa prova del 
míting de Gavà, va participar 
en representació de la Federa
ció Catalana i va fer un temps 
de 10:48
Una setmana abans, l'atleta 
vidrerenca del Girona Costa 
Brava Elvi Saenz va quedar 
tercera, amb un salt d'1,58 
metres, en la prova d'alçada 
del Campionat de Catalunya 
de clubs, que es va desenvo
lupar a l'estadi Serrahima de 
Barcelona
El CO Vidreres va participar en 
els Campionats de Catalunya 
cadets, infantils i alevins, que 
es van dur a terme el cap de 
setmana dels dies 12 i 13 de 
juny a Manresa i el Prat de 
Llobregat, i la seva atleta de la 
categoria alevina Cristina Pujol 
va aconseguir la millor marca 
en el salt de perxa femení, amb 
un salt de 2 metres, i el 8è lloc 
en el salt de llargada femení, 
amb un salt de 3,78 metres En 
el mateix campionat, les atletes 
vidrerenques del Girona Costa

Brava Jéssica Soto i Esther 
Sesé van quedar 2a i 6a en les 
proves de perxa i 3 000 metres 
marxa, de la categoria cadet, 
respectivament Jéssica Soto va 
saltar 2,70 metres i Esther Sesé 
va fer un temps de 18:29 .4 .
Tot i que l'equip femení del 
Girona Costa Brava va perdre 
la categoria en el Campionat 
estatal de clubs de primera 
divisió, que es va disputar a 
l'estadi de Palau de Girona la 
segona setmana de juny, les 
atletes vidrerenques no van fer 
mals resultats En aquest sentit, 
Jéssica Soto va quedar segona 
en el salt de perxa amb un salt 
de 2'60 metres, Elvi Saenz 
també va quedar segona en 
alçada femenina amb un salt 
d'1,55 metres, Esther Sesé fou 
cinquena en la prova dels 5 km 
marxa femenins amb un temps 
de 33:30.55 i Bàrbara Ramon 
fou primera amb un temps 
d'11:58. 75 en els 3.000 metres 
obstacles i va quedar segona en 
els 800 metres, amb un temps 
de 2:41. 80 .
Precisament Bàrbara Ramon 
(Girona CB) havia aconseguit 
la medalla de plata, amb 
un temps de 4:56 67, en la 
prova dels 1 500 metres llisos 
femenins del Campionat català 
promesa, que es va celebrar a 
Girona el primer cap de set
mana de juny

En el míting de Palafrugell, dis
putat el 29 de maig, Gemma 
Masnou (JAS Sabadell) va 
aconseguir la seva millor 
marca de la prova dels 1 500 
metres llisos femenins, en fer 
un temps de 4:31. 58, a només 
tres dècimes de la mínima del 
Campionat d'Espanya absolut. 
Aquesta marca li va permetre 
acabar segona després de 
protagonitzar una gran pugna 
amb l'atleta nord-americana 
Sherron Rheta, que va guanyar 
la prova amb un temps de 4: 
32 44
També a l'estadi de Palafrugell 
s'havia disputat la segona 
jornada de la lliga estatal de 
clubs de primera divisió el cap 
de setmana dels dies 22 i 23 de 
maig, una competició que va 
comptar amb la participació 
de les atletes vidrerenques del 
Girona Costa Brava En perxa, 
Jéssica Soto va quedar tercera 
al saltar 2,60 metres, en alçada 
Elvi Saenz també fou tercera 
amb un salt d'1,63 metres, en 
els 5 000 metres marxa Rosa 
Selis es va classificar quarta 
amb un temps de 29:25 29 i en 
els 3 000 metres llisos Bàrbara 
Ramon assolí el segon lloc amb 
una marca d'11:46.98. En la 
mateixa competició, Elvi Saenz 
fou 3a amb l'equip del relleu de 
4x100 metres i Bàrbara Ramon 
es classificà primera amb



l'equip del relleu de 4x400 
metres
El mes de maig, concretament 
el dia 9, es va disputar a Vic 
un quadrangular en què ni 
el GEiEG ni el Girona Costa 
Brava van poder obtenir la 
permanència directa a la lliga 
estatal de clubs de primera divi
sió . Malgrat això, les marques 
de les atletes vidrerenques del 
Girona Costa Brava no van 
ser dolentes Així, Jéssica Soto 
va ser quarta, amb un salt de 
2,60 metres, en salt de perxa; 
Elvi Saenz va quedar segona 
en la prova d'alçada amb un 
salt d'1,55 metres i vuitena en 
la prova de triple salt, amb una 
marca de 9,60 metres, i en la 
prova de 100 metres, amb un 
temps de 15 .17; Rosa Selis i 
Esther Sessé es van classificar 
en el quart i el sisè lloc, amb 
sengles marques de 30:18 43 i 
34:54.14, en els 5.000 metres 
marxa; i Bàrbara Ramon acon
seguí el quart lloc en els 800 
metres i el cinquè lloc en els 
400 metres, amb sengles temps 
de 2:25 . 41 i 1:04.35.
L'atleta alevina Cristina Pujol, 
del CO Vidreres, va quedar-se 
a un sol pas del podi en el Cam
pionat de Catalunya de combi
nades, que es va dur a terme l'1 
de maig a Reus, ja que va obte
nir una marca de 1 782 punts 
acumulats, perquè va córrer els 
60 metres tanques en 10 1, va 
llençar el pes a 6'64 metres de 
distància, va saltar 3,98 metres 
en llargada i va córrer els 60 
metres llisos en 9 0 
Per últim, que la vidrerenca 
Gemma Masnou, amb un 
temps de 4:44 42, va guanyar 
la prova dels 1 500 metres 
del Campionat de Catalunya 
Universitari, que es va disputar 
el passat dissabte 17 d'abril a 
Sabadell

Escacs adults.

Escacs a Vidreres
CLUB D 'ESCACS VIDRERES

Els escacs estan de moda! Tant 
és així que a Vidreres s'han 
organitzat dos torneigs: un d'in
fantil el passat 29 de maig i un 
per a adults el cap de setmana 
del 5 i 6 de juny 
En el torneig infantil, els par
ticipants estaven separats per 
categories segons l'edat Aquest 
torneig es va celebrar al Centre 
Cívic Els guanyadors van ser 
en Ferran Tena, amb 5 punts, 
dins la categoria Prebenjamí; 
l'Elies Guari, amb 3 punts, dins 
la categoria Benjamí; en David 
Bolancé, amb 2'5 punts, dins 
la categoria Aleví; i l'Albert 
Lloreda, amb 3 punts, dins la 
categoria Infantil . Cal dir que 
tots són membres del Club d'Es
cacs Vidreres
Per altra banda, en el torneig 
d'adults, tothom jugava en una 
única categoria . Aquest torneig, 
com hem dit abans, va durar un 
cap de setmana i es va fer al 
bar El Casino Els campions 
d'escacs de Vidreres són: en 
primera posició el membre del 
Club d'Escacs Vidreres Carles 
Ros, amb 5 punts; en segona

Escacs infantils.

posició el també membre del 
Club d'Escacs Vidreres Jordi 
Becerra, amb 4 punts; i en 
tercera posició en Xavier Oller, 
amb 3 punts
Tots els membres del Club d'Es
cacs Vidreres volem donar les 
gràcies a l'Àrea de Joventut de 
l'Ajuntament de Vidreres, a la 
Papereria l'Estanc, al Forn de 
pa St Iscle, a la Joieria Comas, 
al Casino, a Carnisseries Bat- 
llosera, a C . Sais Joiers, a la 
Penya Barcelonista de Lloret 
de Mar, a en xavi Mateo i a 
en xavier Oller Gràcies a tots 
ells per ajudar-nos a organitzar 
aquests torneigs
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exercici i salut

L'activitat física és una funció 
lligada a la naturalesa humana com 
a qualsevol altra espècie animal. El 
nostre cos està pensat per moure's. El 
cos humà necessita moure's per poder 
realitzar les seves funcions bàsiques 
d'alimentació, procreació i relació o 
translació. Tot i que aquestes funci
ons no han variat en tota l'evolució de 
les espècies animals, sí que es veuen 
modificades per les noves tecnologies. 
Ara, els aliments ja els trobem prepa
rats, a punt de consumir. La seva abun
dància fa que a cops mengem més del 
que necessitem. Agafem l'ascensor per 
pujar dos pisos o pugem al cotxe per 
a qualsevol desplaçament encara que 
sigui a quatre passes.

ÀN GEL TEIXIDOR I JOHER
Do c to r  en M edicina,

De tots aquests canvis en diem progrés, benestar social, 
comoditat o bé ho assimilem a civilització per diferen
ciar-nos d'altres pobles que no tenen aquestes millores . 
No obstant, hem de procurar que tots aquests avenços 
que hem aconseguit no acabin repercutint negativament 
en la nostra salut. Hem pogut observar com en aquests 
països que en diem civilitzats anaven apareixent un seguit 
de malalties que no hi eren abans i que estan estretament 
relacionades amb l'estil de vida que s'hi porta . Es ben cert 
que hem aconseguit allargar molt les esperances de vida, 
però no podem descuidar-nos de la qualitat que tindran 
aquests anys de més . Si volem una vellesa digna, hem de 
començar a cuidar-nos quan encara som infants per poder 
evitar aquelles malalties cròniques com la hipertensió, la 
diabetis, el colesterol, l'obesitat o la cardiopatia isquèmica, 
que al cap i a la fi seran les que ens provocaran les inca
pacitats i en últim terme la mort. Es amb aquesta ideologia 
que insistim sempre en la dieta equilibrada, estils de vida 
sans i exercici físic adequat com a mecanisme de prevenció 
d'aquestes malalties .
L'exercici físic té un munt d'avantatges si es fa amb la 
preparació pertinent. Tots els experts en salut reconeixen i 
afirmen que fer un exercici físic regular, moderat i adequat 
a cada persona proporciona canvis molt importants en la 
salut. Aquests canvis els podem concretar en:
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- Disminució de la morta
litat per malalties cardio- 
vasculars

- Tindrem menys colesterol

- Regula i millora les xifres 
de pressió arterial

- Disminueix els risc de 
patir diabetis i ajuda a 
controlar-la quan ja s'ha 
instaurat

- Controla l'hàbit de fumar

- Serveix per controlar el 
pes

- Es un sistema eficaç 
contra el restrenyiment

- Ajuda a millorar les 
defenses del cos

- Ens ajuda a tenir més 
resistència muscular, pel 
que ens facilita l'activitat 
diària i laboral evitant 
molèsties musculars

- Millora el funcionament 
de les articulacions

- Es un remei eficaç contra 
l'insomni, l'estrès, l'ansie
tat o la depressió

- Hi ha estudis que diuen 
que amb l'exercici hi ha 
una millora en la capaci
tat sexual

S'han fet múltiples estudis 
epidemiològics sobre les 
malalties cardiovasculars 
i s'ha comprovat que el 
sedentarisme o la manca 
d'activitat física és un factor 
de risc greu per patir alguna 
d'aquestes malalties

Quins són els factors de risc 
cardiovasculars?

N'hi ha uns de tipus personal com:

L'EDAT:
Per als homes, l'edat més crítica és entre els 45 i els 55 anys . Segura
ment és a causa de l'estil de vida que porta cadascú 
EL GÈNERE O SEXE:
Per a les dones el període crític comença als 55 anys, possiblement 
per la menopausa
HISTÒRIA FAMILIAR PRECOÇ DE MALALTIES CARDIOVASCULARS: 
Si en la família hi ha hagut membres que hagin patit malalties 
d'aquesta mena abans d'aquestes edats, serem més propensos a 
patir-les
ANTECEDENTS PERSONALS DE MALALTIA CARDIOVASCULAR

Factors relacionats amb malalties establertes:

Colesterol elevat 
Hipertensió 
Diabetis 
Obesitat
Aquests els podem controlar amb els tractaments adequats

Factors relacionats amb l'estil de vida:

Tabac
Alimentació
Alcohol
Drogues
Sedentarisme

Aquests els podem modificar amb la nostra actitud decidida de cor
regir-los
Qualsevol exercici físic és bo si es fa amb la intensitat i preparació 
apropiada a cada persona a fi d'evitar lesions per una activitat ina
dequada
Sempre que fem una activitat física o esport hem de tenir present tres 
consells molt senzills:
PRIMER: Seguretat. Vol dir evitar riscos innecessaris .
SEGON: Passar-s'ho bé mentre es fa.
TERCER: Treure'n el màxim profit.

Hi ha activitats i esports per a tots els gustos i fàcils de practicar com 
anar amb bicicleta, nedar, ballar, esports de pala o raqueta, gimnàs
tica, i molts altres, però l'exercici més senzill i bàsic és el caminar i 
per això a l'any 2002 l'OMS va recomanar caminar la major part 
dels dies com a mínim uns 45 minuts a un ritme en què es faci un 
xic difícil de mantenir una conversa fluida.
En les activitats de cada dia hi ha moltes situacions que si les aprofi
tem ens ajudaran a complir aquests objectius sense deixar les nostres 
obligacions laborals, només cal que prenguem l'hàbit de fer-ho
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e Sudàfrica,
un petit relat 
sobre un viatge 
molt interessant

A finals de l'any 2002 vaig anar amb els meus pares a passar 
les vacances de Nadal amb uns familiars que viuen a Sudàfrica. Vam 
anar a l'aeroport de Barcelona amb tren des de Sils i després vam anar 
a Madrid amb avió. De Madrid un altre avió molt gran ens va portar 
a Johannesburg, on ens esperava el meu cosinet i els seus pares. Ells 
viuen en una altra ciutat que es diu Pretòria i per anar-hi vam trigar 
mitja hora més. De fet, el viatge és molt llarg, però val la pena.

En Toni amb lleons acabats de néixer.

A NTO N I COFFEY

Per la part de baix del continent africà trobaràs la 
República de Sudàfrica Té un clima força calorós, 
amb un hivern molt curt, de només dos mesos Està 
poblat per africans nadius de pell negra i africans 
de pell blanca procedents d'una gran immigració 
d'holandesos i britànics durant els últims dos 
segles
Malauradament, aquest país va ser molt famós 
durant molts anys a causa de la política de 
l'"apartheid" (segregació segons el color de la 
pell) . En abolir-se l'apartheid, el país s'ha estabilit
zat, però encara es nota molt la diferència entre la 
qualitat de vida dels africans de color i els blancs 
La majoria dels negres viuen en "townships", que 
són uns pobles molt pobres on les cases són com 
cabanyes, moltes sense aigua ni llum Els blancs

Un lleó al parc natural de Pilanesburg.

viuen en cases molt més maques i riques, però en 
molts casos protegides per tanques com a mesura 
de seguretat contra la violència política 
La gent de Sudàfrica, que generalment són molt 
simpàtics i estan orgullosos del seu país, està tre
ballant de valent per acabar amb la problemàtica 
política i poder conviure tots junts i feliços 
Nosaltres vàrem visitar molts llocs interessants, com 
les ciutats de Johannesburg i Pretòria, on vam anar 
a veure els museus de la història natural i social, 
on s'explicaven els costums i tradicions del país 
També vam visitar el pantà d'Haartebeesburg, a 
les rodalies del qual es troben uns mercats artesa- 
nals on hi ha tota mena d'objectes fets a mà: peces 
de fusta, joies, instruments musicals tradicionals, 
peces de seda pintades a mà En aquests mercats 
el costum és negociar el preu de cada cosa amb el 
venedor, de manera que es passa una estona molt
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A dalt, pàgina esquerra: Entrada a Sun City. A la dreta: Rinoceronts al parc natural de 
Pilanesburg.

divertida . La veritat és que el preu no és massa 
important, ja que ho és molt més tenir l'oportunitat 
de parlar i fer amics amb la gent d'allà, que són 
molt amables
Vàrem visitar uns quants pobles de la província de 
Gauteng, on es podia comprar cristalls i minerals 
trobats a les mines de la zona . Es tracta d'una pro
víncia plena de llocs molt bonics, amb uns paisat
ges fantàstics i una naturalesa impressionant 
Per mi, el millor del viatge, i una experiència que 
no oblidaré mai en la meva vida, va ser anar al 
parc natural de Pilanesberg, un cràter volcànic de 
fa milers d'anys on es troba una gran represen
tació dels animals salvatges del continent africà: 
elefants, girafes, rinoceronts, búfals i lleons, entre 
molts altres . Ser tan a prop d'aquestes criatures és 
un aventura molt gran, que en algunes ocasions 
vius amb una mica de por 
També vam anar a llocs més turístics, com el Gold 
Reef City, un parc temàtic basat en les mines de 
Johannesburg Es tracta d'un poble que va anar 
creixent fins a convertir-se en una ciutat gràcies 
a la gent que hi anava a viure amb la intenció de 
buscar or, raó per la qual també es diu "la ciutat 
d'or"
Un altre dia vam anar a un parc aquàtic com el 
Waterwold de Lloret de Mar, i també vam acostar- 
nos fins a Sun City, una localitat creada per un 
empresari per anar a jugar als seus casinos Per 
entrar-hi has de pagar una entrada que et permet 
gaudir de diferents espectacles a l'aire lliure, com 
per exemple un terratrèmol en els jardins del "món

Cases de la tribu zulú als afores de 
Johannesburg.

perdut", on hi ha piràmides, estàtues, coves La 
ciutat també compta amb un refugi per a cocodrils 
on viuen alguns dels exemplars més grans del 
món
Per acabar, haig de dir que les tres setmanes que 
vaig passar a Sudàfrica van ser unes vacances 
inoblidables, tan plenes d'experiències i aventures 
que els records que en conservo seran sempre dels 
millors de la meva vida, de manera que m'agra
daria tenir l'oportunitat de tornar-hi un altre dia 
ben aviat
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Cuina 
marroquina

Cada cultura té les seves pròpies tradicions i ésser d'una cul
tura diferent no significa una contradicció sinó un enriquiment humà. 
En aquesta ocasió us vull apropar a la meva cultura a través de diver
sos plats típics de la cuina marroquina, específicament, de cuina de la 
societat berber, que viu al nord d'Àfrica, concretament des del Marroc 
fins a Egipte.

M O H A M ED  ELBAB

El cuscús
Històricament, en el si de la cultura 
berber, no tenim una data d'ori
gen del cuscús, però segons la 
cultura històrica escrita podem dir 
que el cuscús es remunta a l'any 
950 a . C. , concretament en una 
festa per commemorar que el Rei 
Chichang tenia un poder superior 
a la del Faraó egipci . La majoria 
de la gent celebra aquesta festa 
el dia 12 de gener de cada any, 
i es fa un cuscús de verdures per 
continuar la tradició. Cal expli- 
car-vos també que no es menja 
cuscús cada dia sinó en ocasions 
especials, com poden ser festes 
religioses, casaments, etc. 
us comentem que per cuinar el 
cuscús tenim una cuscussera, que 
és un estri semblant a una olla de 
dos pisos
Per preparar el cuscús ho podem 
fer de dues maneres molt diferents, 
una d'antiga i tradicional i una 
altra de moderna 
Si no teniu cuscussera a casa, 
podeu fer-ho amb un colador 
gran, però us aconsello que primer 
proveu de fer la recepta de cuscús 
modern que no pas la tradicional, 
que sí que és aconsellable fer-la 
amb cuscussera

El cuscús tradicional

Els grans de cuscús poden ser de dues farines diferents: de blat de 
moro (que es menja només a l'hivern) o de blat (que es menja tot 
l'any) .

INGREDIENTS:
400 gr. de farina (de blat o de blat de moro)
1 ceba
1 culleradeta de comí mòlt
400 gr de carn (vedella, xai o pollastre)
150 gr. de tomàquet
100 gr. de carbassa
150 gr. de naps
150 gr. de pastanagues
Oli d'oliva, sal, pebre negre i mantega

PREPARACIÓ:
Agafem la farina i la posem en una plata . Hi afegim una mica d'ai
gua i ho remenem fins a tenir granets petits (grumolls) . Els passem 
per un garbell de forats mitjans i els retirem .
Posem una olla al foc amb oli, carn a trossos grossos, i hi afegim 
les verdures: carbassa, ceba, nap i pastanaga, prèviament renta
des i pelades, i tallades a trossos força grans; excepte la ceba, que 
ha de ser laminada fina També hi posem el comí Ho hem d'anar 
remenant a foc lent durant uns cinc minuts, procurant que les ver
dures no se'ns aixafin i deixant que vagi prenent color. Hi afegim 
el tomàquet pelat i picat, ho remenem bé i deixem que es cogui 
durant uns deu minuts
Passat aquest temps afegim l'aigua a l'olla, i a foc viu, esperem 
que bulli . Quan l'aigua ja bull, posem els granets de cuscús a 
la cuscussera i a sobre l'olla, per tal que es vagin fent al vapor 
Deixem el cuscús mitja hora a la cuscussera, sense remenar-lo . 
Passat aquest temps, retirem el cuscús de la cuscussera i el posem 
en una plata gran i poc fonda, prèviament untada abundantment 
amb mantega Remenem el cuscús per amarar-lo de la mantega i
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el tornem a garbellar (els grans que no passin 
pel garbell els llencem) Mentrestant, anem tenint 
l'olla al foc amb la carn i les verdures, fent la 
xup-xup, sense bullir vigorosament 
Posem el cuscús amarat de mantega a la cus- 
cussera, apugem el foc de l'olla i deixem que el 
cuscús es faci durant vint minuts més 
Quan ha passat aquest temps, retirem el cuscús 
i el posem a la plata, sense mantega El ruixem 
amb molt poca aigua i el deixem reposar durant 
deu minuts Mentrestant, tenim l'olla fent la xup- 
xup Tornem el cuscús a la cuscussera i, amb foc 
alt a l'olla, el deixem que es faci durant trenta 
minuts
Retirem el cuscús i repetim el procés de la man
tega fins a tres vegades més un cop fet aquest 
procés el cuscús ja estarà cuit i ens quedarà la 
carn i les verdures ben fetes, només amb una 
mica de brou
Ja podrem anar per emplatar. Posarem el cuscús 
en una plata gran, simulant una petita munta
nya . Traurem la carn de l'olla i la posarem al 
capdamunt de la muntanya Després, anirem 
afegint les verdures a la plata, damunt el cuscús, 
procurant una molt bona presentació 
Finalment, afegirem una mica del brou pel 
damunt del cuscús, la carn i les verdures, procu
rant que s'amari i no en sobri .
A l'hora de servir-lo a taula, es posa la plata al 
mig i tothom en va prenent, ja sigui amb la mà o 
amb una cullera
Aquesta recepta és la tradicional per tal de fer 
un molt bon cuscús, i actualment només la fan les 
àvies marroquines

El cuscús modern

Al Marroc hi ha dos tipus de cuscús a les boti
gues, un que es ven a granel i un altre que es ven 
envasat al buit i en caixes de cartró. Es d'aquest 
últim tipus del que podeu trobar per aquí us 
explicaré tot seguit què necessitem i com es pre
para el cuscús modern

INGREDIENTS:
400 gr de cuscús (gra mitjà)
1 ceba picada
1 culleradeta de comí mòlt
400 gr de carn (vedella, xai o pollastre)
150 gr. de tomàquet 
100 gr. de carbassa 
150 gr. de carbassó

150 gr. de naps 
150 gr. de pastanagues 
100 gr. de pèsols
Oli d'oliva, sal, pebre negre, pebre vermell i man
tega

PREPARACIó:
Primer de tot, posem el cuscús en una plata gran i 
l'anem esquitxant amb aigua salada i calenta fins 
que quedi humit Llavors, l'escampem bé perquè 
s'eixugui Al cap de mitja horeta ja s'haurà inflat i 
estarà a punt per coure
Posem en una olla la ceba picada i la coem fins 
que quedi transparent Hi afegim la carn i el comí 
i ho deixem fer durant uns vint minuts, remenant-ho 
amb cura Hi afegim el tomàquet pelat i picat i ho 
deixem fer durant uns quinze minuts més Després 
hi afegim l'aigua i esperem que bulli per posar-hi 
les verdures
En un colador gran si no disposem de cuscussera, 
hi posem els grans de cuscús i ho posem damunt de 
l'olla per tal que es faci al vapor durant deu minuts El 
colador no ha de tocar a l'estofat perquè la gràcia de 
coure el cuscús és que es faci al vapor Passat aquest 
temps, abaixem el foc de l'olla i retirem el cuscús 
en una plata gran i poc fonda, l'esquitxem amb una 
mica d'aigua i el remenem amb les mans, afegint-hi 
una mica d'oli al mateix temps . Tornem a posar el 
cuscús al colador, apugem el foc de l'olla i el deixem 
coure uns deu minuts més Hem de repetir aquest 
procés un total de tres vegades 
Quan el cuscús ja estigui fet, ja podem anar per 
emplatar-lo, seguint el mateix procés que en el 
cuscús tradicional i ho servim a taula de la mateixa 
manera

El cuscús dolç

INGREDIENTS:
400 gr de cuscús (gra mitjà)
1 ceba tallada a làmines
1 culleradeta de comí mòlt
400 gr de carn (vedella, xai o pollastre)
150 gr. de tomata 
100 gr. de cigrons 
150 gr. de panses (sense pinyols)
Oli d'oliva, sal, pebre dolç, canyella en pols i man
tega

PREPARACIó:
Per coure el cuscús, ho hem de fer de la mateixa 
manera que en el cuscús modern, amb l'única dife-
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s rència que en aquest cas única
ment el coureu al vapor (a l'olla 
hi poseu aigua sola, i quan bulli 
feu el cuscús al colador)
En aquest cas, el que canvia és 
el condiment que l'acompanya, 
que tot seguit us explico com 
heu de preparar:
Fregiu la ceba en una mica d'oli 
i retireu-la quan sigui transpa
rent i s'hagi estovat 
Poseu en una olla una mica 
d'aigua i quan bulli, poseu-hi 
les panses . Retireu-les passats 
quatre minuts
En una olla al foc, amb una 
mica d'oli, poseu-hi la carn, la 
ceba i les espècies Feu-ho a foc 
lent fins que la carn quedi dau- 
radeta Poseu-hi el tomàquet 
picat i deixeu-ho durant uns 
cinc minuts, remenant-ho molt 
bé Afegiu-hi aigua, i deixeu 
que l'estofat faci la xup-xup 
durant deu minuts, remenant- 
ho constantment. Quan arren
qui el bull afegiu-hi els cigrons, 
que hauran estat en remull 
durant dotze hores, les panses 
i un pessic de sal Ho tapem i 
deixem fer la xup-xup durant 
mitja hora o fins que l'aigua 
redueixi del tot
Afegim el condiment a la mun
tanya de cuscús que tenim en 
una plata gran i poc fonda, de 
la mateixa manera que en la 
recepta tradicional 
El cuscús es pot acompanyar 
d'alguna amanida

/

Es temps de paràsits (I)

iSABEL BOADA

Si creus que el teu gos és l'únic animal que viu a casa teva, estàs 
molt equivocat La teva mascota pot ser un zoològic i tenir per dintre 
i per fora una fauna gens beneficiosa per a la seva salut: es tracta 
dels paràsits, i passem a explicar-te quins són i quins mals compor
ten

Els que nien dins el nostre gos

S'anomenen endoparàsits i poden aparèixer a qualsevol època de 
l'any Al ser interns és difícil detectar-los

QUINS SÓN
- Nematodes: Molt semblants als cucs dels nens . Són cucs cilíndrics 

i allargats que poden fer des d'un mil·límetre fins a 15 centímetres 
de llarg S'enganxen als òrgans interns i se n'alimenten

- Cestodes: Més coneguts com a tènies, són cucs aplanats, sem
blants a una cinta Poden arribar a fer 5 metres Quasi sempre es 
troben en l'intestí prim, des d'on s'alimenten del menjar que els 
arriba

COM S'AGAFEN
- Menjant directament els ous o les larves dels paràsits, que poden 

trobar-se a la gespa, els excrements o les vísceres d'animals infec
tats

- Menjant-se un intermediari, com puces o altres insectes que porten 
al seu interior aquests llogaters i que poden acabar a l'estómac 
del gos

- Travessant la pell . Algunes larves o paràsits s'introdueixen tras
passant la pell de l'animal i viatjant cap a un òrgan vital

- Per picadures: Mitjançant una picada, els insectes portadors fan 
un autèntic abordatge del gos Els mosquits transmeten així la 
pirofilàxia, que causa la filariosis

- Mitjançant la mare. Alguns paràsits poden traspassar la placenta 
i infectar les cries . També es transmeten durant la lactància mitjan
çant la llet de la mare.

QUINS MALS PROVOQUEN
- Malmeten els teixits on es fixen, causant obstrucció intestinal per 

acumulació de paràsits
- Produeixen nòduls o quists que a l'esòfag poden provocar vòmits 

i en l'aorta poden ocasionar la mort de l'animal .
- Impedeixen el desenvolupament de l'animal, ja que es mengen 

l'aliment que els arriba; és el cas de la tènia .
- Produeixen al·lèrgia i provoquen anèmia .
- L'acció de determinats paràsits causa pèrdua de sang .
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Primavera del 2004

Resum meteorològic
Temperatures de la primavera en °C XAViER ViNYES - JORDi PRESAS
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Maig Juny

Si l'hivern passat el vam qualificar de "normalet" 
pel que fa a temperatures, i sec pel que fa a preci
pitació (especialment els mesos de gener i febrer), 
aquesta primavera ha continuat amb unes tempe
ratures suaus i sense massa extrems, però sobretot 
en cal destacar la pluviometria 
Els registres pluviomètrics d'abril i maig són desta- 
cables perquè vam tenir 8 dies amb pluja cadas
cun dels dos mesos, i entre els dos van sumar 233 
l/m2, 83 dels quals caiguts el dia 16 d'abril amb 
un fort temporal de llevant Els registres es van 
tallar en sec a partir de mitjans maig i fins al cap 
d'un mes (fins mitjans juny) . De mitjans juny fins a 
final d'aquest mes, han acabat amb la suma 27 
l/m2 en 5 dies de precipitació
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Valors mitjans Abril Maig Juny
Temperatura 11. 9°C 14 . 6°C 20 6°C
Humitat 67% 68% 64%
Pressió 1006.4 hPa 1007.4 hPa 1010 . 9 hPa
Velocitat del vent 0. 9 m/s 0 7 m/s 0 . 7 m/s
Direcció 144° (SSE) 110° (SSE) 149° (SSE)
Precipitació 147/m2 861/m2 27 l/m2
Extrems
Temperatura màxima 24 ,1°C dia 24 25. 6°C dia 19 31. 2°C dia 28
Temperatura mínima -0 . 7°C dia 10 3 2°C dia 1 10 3°C dia 4
Humitat màxima 94% dia 23 96% dia 18 93% dia 19
Humitat mínima 33% dia 11 31% dia 25 29% dia 14
Pressió màxima 1021. 3 hPa dia 4 1017. 9 hPa dia 18 1017. 3 hPa dia 9
Pressió mínima 990.7 hPa dia 18 987. 5 hPa dia 5 998.9 hPa dia 19
Velocitat màxima del vent 11. 2 m/s dia 21 10 8m/s dia 3 10 . 8 m/s dia 14
Precipitació màxima 83/m2 dia 16 201/m2 dies5 i 10 14 l/m2 dia 19
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El nostre bonsai

A M iC S  DEL BO N SA i DE LA SELVA

Amb aquest iniciem un seguit 
d'articles, amb la finalitat d'ori
entar a tots aquells que tenen un 
bonsai a casa
Explicarem les normes de man
teniment bàsiques per a cada 
estació de l'any i intentarem 
contestar aquelles preguntes 
que ens feu arribar a l'adreça 
de la revista
El primer pas per a la super
vivència d'un bonsai a casa 
nostra és entendre que:
- Un bonsai es un ésser viu, no 

un ornament, que creix i que 
s'alimenta, i com a tal té una 
sèrie de necessitats a cobrir

- Els bonsais d'interior, com les 
plantes d'interior, no existei
xen, tan sols són plantes que 
al no ésser en el seu clima 
original cal tenir-les protegi
des del fred intens a l'hivern, 
però quan el nostre clima 
s'assembli al seu (primavera 
- estiu), cal treure-les a l'exte
rior

- El bonsai és un arbre que 
l'única diferència que té amb 
els del bosc és la seva mida 
i per això cal que identifiqui 
perfectament els canvis d'es
tació; si el tenim tot l'any a 
l'interior, l'arbre viu en una 
primavera eterna i envelleix 
(biològicament ) 4 anys per 
any i li manca el repòs, 
imprescindible, de l'hivern

una vegada tinguem aquests punts ben clars ja tenim la base per 
poder gaudir del nostre bonsai 
Manteniment de tardor
Després de les calors de l'estiu ara ja podem començar a disminuir 
la freqüència de reg, cal regar quan la terra sigui seca, i comprovar 
que l'aigua no quedi embassada al test, vigilar els forats de drenatge 
de sota el test
Reprendre l'adobat que hem suspès a l'estiu amb adob ric en fòsfor 
i potassi i discret en nitrogen .
Hauríem d'anar desprotegint els arbres de la llum del sol per tal que 
el CO2 i els nutrients del sol siguin ben aprofitats .
Vigilar malalties parasitàries, que ara es poden repetir com a la 
primavera
Començar a preparar el lloc on protegirem els arbres del fred intens 
(exterior) i els de clima tropical (ara sí a l'interior)
Eliminar males herbes i fulles mortes, no la molsa, per aclarir l'interior 
de l'arbre i també fer petita poda d'hivern en branquetes no massa 
gruixudes
Arribat el desembre podem podar i filferrar coníferes, ja que a partir
d'ara amb prou feina perden resina
També podem netejar el tronc i la fusta morta .
Vigilar l'inici de les glaçades i tots aquells arbres plantats en testos 
molt petits cal posar-los a recés de les glaçades o fins i tot plantar-los 
a terra amb test i tot.

Per a consultes podeu remetre-les a les adreces de la revista.
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El va lo r del centre

RAFEL BADiA M AS

La planificació urbanística és una eina molt sòlida 
de que disposen els ajuntaments per projectar la 
futura disposició dels pobles i de les ciutats: d'ella 
en depen la configuració, l'aspecte i la direcci- 
onalitat que prenguin les relacions de qualsevol 
població. Tots coneixem exemples d'actuacions 
urbanístiques que no han afavorit el desenvolu
pament futur d'una població, perque varen ser 
projectades sense ajustar-se a les necessitats ni a 
les realitats existents en un moment determinat: no 
és possible planificar el futur urbanístic d'un poble 
sense tenir ben presents alguns models ja existents 
en altres poblacions, però no tots els models cone
guts són aplicables, indistintament, a qualsevol 
població; cada ciutat, cada poble, té una perso
nalitat que cal respectar, si es vol aconseguir el seu 
progrés, i evitar que les propostes i els projectes 
caiguin en terra erma
El model del centre de Vidreres sempre ha estat el 
de la proximitat, la complicitat i l'arrelament d'un 
sentit comú aplicat a les relacions personals; el del 
tracte quotidià, ame i, per damunt de tot, sincer i 
compromes amb els anhels, patiments i els exits 
de tota una comunitat La nostra personalitat s'ha 
forjat des de la confiança que donen les experièn
cies compartides al llarg de molts anys de conei
xença: una personalitat que, partint d'una base 
sòlida, s'ha mostrat sempre oberta a acollir les 
famílies nouvingudes amb franquesa, cordialitat i 
d'una manera quotidiana . S'equivoca tothom que 
únicament persegueix beneficis personals a l'hora 
de col·laborar amb els nostres projectes, iniciatives 
i aspiracions més nobles .
Oblidar el centre i allunyar-ne els edificis més 
emblemàtics comporta la despersonalització 
d'una població, el primer pas cap a la perdua 
de la identitat i l'inici d'una davallada precipitada 
de rellevància exterior; els centres de totes les 
poblacions són els que s'han format als voltants 
de l'església, l'ajuntament i aquells espais comuns 
que han anat veient córrer, créixer, madurar i 
caure des de les ambicions més profundes fins a 
les frustracions més amagades, totes elles matisa
des per les exigencies del pas del temps i per la 
capacitat d'adaptació als canvis . Una herència 
ben administrada que, a hores d'ara, ha servit per 
obrir Vidreres al progrés, i que ha de fer oblidar

definitivament les manifestacions d'un cofoisme tan 
irreal com esteril
Aquest ha estat sempre, i ha de continuar essent, 
el valor del centre de Vidreres, aquell que ha de 
saber escollir i apostar pel nostre progrés; una 
majoria que ha de saber entendre, més bé que 
ningú, que vol dir la societat de la informació, 
globalitzada, liberal i moderna en que vivim, i qui 
la representa Ara que Vidreres té preferencia, ara 
que, finalment, hem obert les portes al progrés, és 
l'hora, més que mai, de no deixar escapar els trens 
que vénen de cara i saber aprofitar les oportunitats 
que valen la pena . Per fer-ho, cal tenir talent, si no 
és valor, Vidreres perdrà la preferència; el centre 
ho ha guanyat tot; qui ho té tot pot administrar en 
funció de les circumstàncies: un valor substancial 
del centre, d'aquells que, si no es valoren quan 
toca, s'acaben apreciant quan es deixen de tenir

Sí, Sí

PERE PUNTI NiELL

Matí d'estiu, em poso a escriure aquestes quatre 
ratlles arran del sopar de cloenda de l'escola de 
futbol Sopar que em va fer pensar algunes coses 
que, segurament, no tenen més importància però, 
entenc que tot i això, m'agradaria comentar-les 
sense ànim en cap moment, de jutjar o ferir a 
ningú, sinó tot el contrari, fer una reflexió i donar 
el meu punt de vista sobre algun "detall" que, al 
meu entendre, els adults no fem prou bé 
Tornant al sopar: un equip, 19 jugadors, entrena
dors i delegat. Falten al sopar uns quants jugadors 
(alguna causa justificada i avisant, no s'entén 
massa, però d'acord, altres sense avisar. . . ) . Però 
el pitjor de tot, crec, és que cap pare -o gairebé 
cap- de l'equip participi del sopar (potser ni se'n 
van assabentar, tampoc no hi ha cap obligació 
d'assistir-hi)
Sí, fill sí:
• No vull anar a l'entrenament per això, per 

allò
• No vull anar al sopar, per això, per allò
• No vull anar a l'escola, per això, per
• O simplement, que a vegades ni ens assabentem 

si hi van

Bé, d'acord, s'acabava la conversa .
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Resposta segons el meu criteri: Doncs jo crec que 
has d'anar a entrenament, a sopar o a on sigui, 
simplement perquè és la teva obligació; pensem 
que tant si ho has triat tu, els pares o qui sigui, hem 
adquirit un compromís i "és cosa de tot l'equip" i, 
amb aquesta actitud perjudiquem als altres com
panys, pares, entrenadors,
Després escoltem, parlem i, si cal, per contrastar la 
teva opinió, ja parlaré jo amb l'entrenador, dele
gat, junta, mestre o qui faci falta (segurament la 
solució és ben fàcil)
En definitiva, crec que moltes vegades ens diuen 
i ens fan creure tot el que volen i nosaltres, per 
manca de temps, per tots els problemes que ja 
portem al damunt o perquè simplement pensem 
que ja són prou grans per prendre les seves prò
pies decisions, acabem dient: sí fill sí

Un día pe r l 'espe rança

LLUÍS G A S C O N S  i CLARiÓ

El dia 25 d'abril, en el Parc Central de Girona va 
tenir lloc Un dia per l'esperança: una festa 
solidària, de comerç just i de reivindicació organit
zada per l'ONG Intermón Oxfam i que se celebra 
simultàniament a diverses ciutats del país

Els actes es van iniciar a les 11 del matí i no van 
acabar fins a les 2 de la tarda La gent que va 
assistir a la festa va poder passejar-se per les 
diverses parades que hi havia muntades: la d'arte
sania i comerç just, la de degustació de cafè, la de 
projectes d'Intermón i la de les accions d'emergèn
cia També hi havia la de recollida de signatures 
per a la campanya d'enguany que, sota el lema 
Esperit olímpic? Juga net a les Olimpíades, vol 
lluitar per aconseguir la millora dels drets laborals 
de l'home i, sobretot, de la dona del Tercer Món 
Aquesta visita es podia fer d'una manera més 
lúdica mitjançant un joc anomenat "Dones cons
truint futur", que consistia en una sèrie de proves 
per sensibilitzar de la precarietat de les dones de 
les comunitats pobres
A més a més, es va poder gaudir d'una actuació 
infantil a càrrec del grup d'animació L'esparde
nya, també la companyia teatral La Minúscula 
(Grup Galliner) va fer una representació teatral de 
la campanya d'enguany, a mitja festa va haver-hi 
la lectura del manifest, a càrrec de l'escriptora i 
filòloga Maria Lluïsa Gironès; per finalitzar la 
jornada hi hagué l'actuació del grup Kassamba 
(percussió)
Si voleu, encara hi sou a temps, per adherir-vos 
a la campanya de signatures . Haureu d'anar a 
la web: www.juganet.org . També podeu visitar 
la botiga que té Intermón Oxfam a Girona, a la 
plaça del Vi

http://www.juganet.org


C a rta  a favo r de  la 

seguretat víal de  vianants 

í conductors

RUTH ROSiQUE LABARTA

A l'anterior edició de "El Rec Clar" vaig llegir una 
carta dirigida a un vigilant municipal del nostre 
poble on es denunciava un fet molt desagradable 
per a la persona que el va patir Desitjo donar la 
meva opinió perquè jo he viscut l'altra cara de la 
moneda, de la qual ens oblidem molt ràpidament 
en aquests casos
No fa gaires dies, al carrer Costa Brava, canto
nada amb l'Onze de Setembre, hi havia un vehi
cle aparcat a la vorera i quan el senyor vigilant 
municipal li va posar la multa, el van escridassar 
i li van dir de tot Suposo que aquestes persones 
que ho van fer no són conscients del perill que 
això comporta: cada matí (si no hi ha el vigilant 
"protegint" el pas de zebra d'aquest indret) la 
gent aparca els cotxes a la vorera, fins i tot en 
ple pas de zebra . Jo he vist una àvia portant un 
nen amb cotxet a la Llar i, tot i que ella caminava 
correctament per la vorera, ha hagut de baixar a 
la carretera perquè un cotxe envaïa el seu pas per 
la vorera I jo mateixa, he circulat durant dos anys 
amb un cotxet de nen i, moltes vegades, poder 
arribar al centre del poble ha estat una veritable 
carrera d'obstacles
Jo sé que a ningú li agrada que li posin una 
multa o que la grua se li emporti el cotxe, però

les normes estan fetes per complir-les al 100%, i 
no podem pensar que una falta deixa de ser falta 
perquè no l'hem comesa del tot Si tothom pensés 
igual, això seria un caos Si anem a Girona o a 
Barcelona, o a qualsevol ciutat, i deixem el cotxe 
mínimament mal aparcat, no cal que esperis ni 
quinze, minuts perquè no el trobaràs I per què a 
Vidreres, que amb els seus gairebé sis mil habi
tants comença a ser un poble gran (o una petita 
ciutat), hem de patir la mala educació vial d'algu
nes persones? Algú de vosaltres us heu trobat que, 
fins i tot aparcant el vostre vehicle correctament, 
heu hagut d'esperar a sortir perquè un altre vehicle 
us havia taponat el pas? A mi sí, i la veritat és que 
fa molta ràbia!
Tenim els vigilants municipals al servei de la 
població, per tant, no podem criticar les seves 
actuacions quan, per complir la seva feina "rigo
rosament", actuen en contra d'alguns en benefici 
de la seguretat i benestar dels altres 
Quan cometem una falta essent coneixedors de 
què allò està prohibit, hem de pensar en el mal 
que podem causar fent-ho Tota infracció comesa 
comporta un càstig, però si la nostra infracció, 
per sort, no ha produït cap desgràcia personal ni 
material, sembla que li hem de treure importància i 
perdonar-la Aquest càstig no està posat perquè sí, 
sinó perquè el que tu estàs fent malament pot per
judicar la seguretat o benestar d'altres persones 
(podria ser que en aquest cas també va haver-hi 
algú perjudicat?)
La realitat és que Vidreres està creixent molt, que 
estem passant per unes obres que feien molta falta 
a la nostra vila i que, a canvi, disposem d'un pàr- 
quing a "Can Xiberta" que ens separa del centre 
del poble amb tres minuts caminant i que, encara 
avui, jo no l'he vist ple al cent per cent.

55



I

56
luliol 04

Una nova m irada envers 

el p la  de  Vidreres

RAüL VALLS

El pla de Vidreres és, sense dubte, l'espai natural 
més emblemàtic del poble De valor paisatgís
tic, natural, ecològic, cultural i històric hem anat 
veient com poc a poc el "progrés", sí més no el 
del trànsit i de les infraestructures viàries l'anava 
allunyant cada cop més de la realitat quotidiana 
dels vidrerencs i vidrerenques Aquesta lenta, 
però inexorable pèrdua del que podríem ano
menar "els paisatges del nostre passat" acce
lera la decadència de la pròpia identitat com a 
poble Quan parlem del pla, parlem d'un pai
satge equilibrat, típicament selvatà, on s'alter
nen els camps de conreu, esquitxats de masos, 
i frondoses clapes de bosc d'alzines sureres
i pins, travessats per rieres i rierols un pai
satge humanitzat, modelat per segles d'equilibri 
entre pobladors humans i natura, amb una gran 
diversitat ecològica i cultural un passat i una 
bellesa que cal preservar no només pel seu valor 
intrínsec, sigui estètic, sentimental o identitari, 
sinó també per la potent càrrega de futur que 
pot contenir
No és d'estranyar que sigui en moments de gran 
destrucció i de processos d'uniformització de tot 
el que ens envolta, que pobles i també ciutats 
retornin als elements propis que els han carac
teritzat i que els han conferit la seva pròpia i 
singular identitat El paisatge esdevé en aquesta 
nova situació un valor de primer ordre per 
desenvolupar models econòmics respectuosos 
amb el medi natural: el benestar de la gent no 
ha d'estar necessàriament renyit amb el respecte 
per l'entorn
Segurament no és molt conegut que entre Vidre
res, Llagostera, Tossa i Lloret es troba l'Espai 
d'Interès Natural de l'Ardenya-Cadiretes, del 
qual el poble en pot esdevenir la seva princi
pal "porta nord" Aquest espai, de gran riquesa 
natural forma un conjunt inigualable que con
necta les feréstegues platges d'entre Tossa i 
Lloret amb els espais humits, quasi atlàntics de 
vegades, que desemboquen en el pla de Vidre
res . Es una varietat de paisatges i d'ecosistemes 
difícilment igualable
El pla és sens dubte una magnifica portalada

a una regió que anirà guanyant interès pel seu 
valor ambiental i paisatgístic i de la qual Vidre
res no pot quedar al marge. Al voltant d'un 
espai protegit poden sorgir diferents projectes 
turístics, comercials, lúdics, educatius, etc que 
poden obrir perspectives de futur interessants, 
amb el valor de ser camins que li donen poten
cial econòmic a la protecció del paisatge, la 
natura, la pròpia identitat i cultura, els produc
tes autòctons de qualitat i a tot allò que ens sin
gularitza . En aquest sentit el poble compta, com 
sempre, amb una situació geogràfica estratè
gicament privilegiada, però que cal adminis
trar amb molta més cura i intel·ligència del que 
ho hem fet els darrers anys . Hem d'aprendre 
dels errors, per no repetir processos que han 
fet malbé part del nostre entorn i han generat 
conflictes molt negatius per a la convivència. 
Tornar a mirar el pla amb ulls nous i no només 
com aquell desconegut llunyà que guaitem a 
través de les finestres del cotxe que ens du fins 
a casa; conèixer els seus racons, les seves his
tòries, la seva toponímia, els noms de les seves 
cases, prats, boscos i turons, és part del conei
xement social que esdevindrà la condició de 
possibilitat per no perdre una identitat, ara per 
ara, seriosament amenaçada Recuperar-lo per 
al poble i per al seu esdevenidor és sens dubte 
una necessitat de primer ordre En temps de 
"globalitzacions", els nostres espais naturals no 
poden ser "deslocalitzats", però sí poden morir 
engolits per usos destructius, abandonament del 
camp, pressió demogràfica o per noves carrete
res i urbanitzacions (el proper desdoblament de 
la C-35 és una nova amenaça davant la qual 
s'ha d'actuar amb audàcia i imaginació) 
Necessitem un consens ampli, per part de tots 
els sectors polítics, socials i culturals del poble, 
que es plantegi quin ha de ser el futur del nostre 
entorn i que prengui la iniciativa i doni valor a 
un entorn natural i a un paisatge que han de 
formar part necessàriament del nostre esdeveni
dor un futur on els elements propis i que ens dis
tingeixen han d'anar guanyant protagonisme . 
Audàcia, imaginació i no deixar-nos aclapa
rar per concepcions del progrés i del desenvo
lupament exportades de fora Models dels que 
malauradament comencem a conèixer els seus 
perversos resultats Siguem valents i salvem el 
nostre patrimoni natural i cultural Les generaci
ons futures, propietàries també d'aquests valors, 
ens ho agrairan
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entretenint-nos
HORITZONTALS: 1- Han estat debatudes 
en un debat de Luditele . 2- En el diccionari 
només n'hi ha una . Vidreres ha estat el del 
bàsquet català Traient-la de la porta es 
fica la pota 3- La teva Aparell per amidar 
altures sense metre La ciutat més turística de 
Noruega . 4- Escola de Niça on ensenyen a 
parlar millor el francès . Impost valor afegit. 
5- Ranciesa . Qualsevol roba o teixit. Així 
escrivia Neró. 5 . 6- Enlloc és repetida . Al 
revés, estigma de la safranera que s'usa 
com a condiment sec o fet pols Orquestra 
de Vidreres formada l'any 1947. 7- Consell 
d'Europa Núvol en forma d'embut, també 
dit mànega, avui sense tro. Pagar sense cap 
ni peus . L'est. Dígraf de sorra . 8- Nom del 
riu més important de Suïssa . Nom d'un fiord 
també conegut amb el nom de "Cascada de 
les 7 Germanes" . 9- Un quart de vuit. Insti
tució, entitat. Manolls de flors que serveixen 
d'adorn, a l'inrevés. Universitat Catalana 
d'Estiu 10- Campió en gimnàstica Llibre- 
guia, guia perfecta per seguir, per realitzar 
un viatge a Escandinàvia 
VERTICALS: 1- Recobrir amb oli o altra matè
ria greixosa o viscosa Antiga tradició que 
feia a Vidreres únic i especial a les comarques 
gironines 2- La que més duu un carro carre
gat de sorra Planta arbustiva de la família de 
les ericàcies de flors ornamentals El pescador 
que la perd és pecador. 3- Xai . Article. Nota 
musical . 4- Un dels talons d'aquil·les del 
comerç vidrerenc 5- Imitin el cant dels ocells 
amb el reclam dit brill, de baix a dalt Senyor 
curt de talla 6- Que es nodreix de peixos 
Els moros en tenen dues 7- Renill donat a la 
biorxa Aquest és cardinal 8- Símbol químic 
del zinc Per fer goig en calen dues Ensagina 
9- Desconfia de la lleialtat o de l'honradesa 
d'algú, de baix a dalt Herba molt comuna en 
camps i terrenys abandonats de Vidreres 10- 
Farà de no-res . Planeta del Sistema Solar no 
visible a ull nu, mirant enlaire 11- Capgirat 
monarca . Així sigui . El nord . 12- L'oest . Peça 
de vestit que cobreix el tronc, des dels muscles 
fins a la cintura, cenyida i ajustada al cos, 
amb mànigues Grup d'Unió per la Defensa 
13- Arbre de ribera, plantat a l'inrevés . Pseu
dònim de Domenico Theoidokópoulos (1541
1614), pintor nadiu de Creta i establert a 
Toledo el 1577. 14- El sud . Dialecte basc que 
pot ser alt o baix
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S op a  de  lletres

Hi hem posat quinze barbarismes (tots començats amb la lletra 
V), massa sovint usats per dir: habitatge, botxí, revetlla, finestra, 
verí, tanca, gual, issar, estiuejant, eixerit, besunya, cortineta, 
guaita, escurçó, ventall. Amb les lletres escadusseres heu de 
poder llegir una frase feta per dir: atabalar a força de parlar.

• pcpj un luod doD un jdsoj :yx3-| 3SVyd
• OUDA 'DJOCj '0|||S|A 'S3|DA|A 'OX)DJDA|A 'jU o l 

-0UDJ9A 'JDSS|UJ3A 'op D A  'D||DA 'OU3U3A 'D|||UDJU3A 'DU3CjJ3A 'o 6 n p j3 A  'D pU3A|^

:s3üi3n aa vdos oornos

Fe d'errades:
En l'encreuat del número 25, en el 12 verticals hi diu "Companya 
de l'home i cremada en igualtat de condicions", quan havia de 
dir: "Companya de l'home i creada amb igualtat de condicions" .
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4 Activitats culturals
Diumenge 4 de juliol

Passejada a cavall per 
les faldes del massís de 
Cadiretes
Hora sortida: 9 del matí
Lloc: Aula de Natura de Vidreres-Centre Cívic
Organitza: Aula de Natura de Vidreres-Centre Cívic

Diumenge 4 de juliol

Diumenge 18 de juliol

Passeig amb 
embarcació pel litoral 
del massís de Cadiretes
Hora sortida: 9 del matí
Lloc: Aula de Natura de Vidreres-Centre Cívic
Organitza: Aula de Natura de Vidreres-Centre

Diumenge 18 de juliol

Ball Ball
Hora: Tarda
Lloc: Llar de Jubilats
Organitza: Llar de Jubilats de Vidreres

Dissabte 10 de juliol

Ball amb el conjunt 
BONNI & CLYDE
Hora: 2/4  de 12 de la nit 
Lloc: Pista del Casino La Unió 
Organitza: Casino La Unió

Diumenge 11 de juliol

Caminada per l'anella 
verda de Vidreres
Hora sortida: 9 del matí
Lloc: Aula de Natura de Vidreres-Centre Cívic
Organitza: Aula de Natura de Vidreres-Centre Cívic

Hora: Tarda
Lloc: Llar de Jubilats
Organitza: Llar de Jubilats de Vidreres

Dissabte 24 de juliol

Ball amb el conjunt 
SMOKING
Hora: 2/4  de 12 de la nit 
Lloc: Pista del Casino La Unió 
Organitza: Casino La Unió

Diumenge 25 de juliol

Caminada pel bosc fins 
als pantans d'en Llobet
Hora sortida: 9 del matí
Lloc. Aula de Natura de Vidreres-Centre Cívic
Organitza: Aula de Natura de Vidreres-Centre Cívic

luliol 04






